
цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.42036  

+1.27% 
 Българска народна банка

EUR/USD: 1.37700  

     -1.26% 
 Българска народна банка

Sofix: 348.71

    +0.38% 
Българска фондова борса

BG40: 111.05 

-0.44% 
 Българска фондова борса
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България 
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изостане в 
рециклирането

▶ Лудгер Ролман, вицепрезидент на HP Enterprise Services

Общините 
ще събарят 
незакОнните 
къщи вместО 
държавата
Предложените 
от новото 
ръководство на 
ДНСК законови 
промени ще 
дадат право 
на местните 
власти сами 
да премахват 
по-малките 
незаконни 
сгради  ▶ 9
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Печеливш
дан акерсън

Губещ
Федерико Гицони 

 
Американският автомобилен гигант General Motors с изпълни-
телен директор Дан Акерсън има нетна печалба от 2.16 млрд. 
USD. Това сочат данните на компанията за третото тримесе-
чие. Приходите на General Motors преди данъци и лихви са нарас-
нали от 2.03 млрд. на 2.28 млрд. USD, показват още резултати-
те. Преди време компанията намали драстично разходите си, 
като обяви несъстоятелност. 

Малко след като най-голямата италианска банка UniCredit 
SpA се сдоби с нов главен изпълнителен директор в лицето 
на Федерико Гицони, тя понижи печалбата си. За третото 
тримесечие финансовата институция отчита спад 
на печалбата с 15%. Като основна причина от UniCredit 
отчитат свиването на приходите от търговията с ценни 
книжа.

Мнения

Малките телекоми ис-
кат през големите теле-
коми. Дали ме лъже памет-
та, или Теодор Захов е мени-
джър на компания, собстве-
ност на “М-Тел”? А твър-
дението, че сме на послед-
но място по широколентов 
достъп в ЕС, е, меко казано, 
смешно. в България друг дос-
тъп освен brоadband няма. 
Малките доставчици са си-
гурно 3000, което е доста 
за пазар с мащаба на българ-
ския. И като се оплакват, 
защо не отидат на нови па-
зари, като отдалечените 
райони, а се напъват да иг-
раят във Варна??? Аман от 
криворазбрани искания за 
свободен пазар.

някой

▶

pari.bg Топ 3

1Малките телекому-
никационни компании 
настояха за ясни 
регулации, за да спрат 

натиска и изнудването от 
местните власти.

2 Управлението на 
Федералния резерв 
на САЩ взе оконча-
телното решение 

да налее нови 600 млрд. USD 
в икономиката в отчаян 
опит да я съживи.

3 Бизнесът усеща 
икономическата 
среда в бъдеще 
като много по-пре-

дизвикателна, показва из-
следването на Ernst&Young 
“Надпревара за растеж”. 
Резултатите показват, 
че през следващите две 
години ще се наблюдава по-
интензивно съсредоточа-
ване върху икономическия 
растеж. 

Едно съмнително 
и тихо съгласие

Само преди 2 дни петчленен 
състав на Върховния админи-
стративен съд (ВАС) остави в 
сила Наредба № 3 на Министер-
ството на финансите. Документът 
задължава всички производители 
на алкохол и горива да монтират 
измервателни уреди в складове-
те си, които да бъдат постоянно 
свързани с Агенция “Митници”. 
Държавата твърди, че ще получи 
с 250 млн. лв. повече от акцизи. 
Бизнесът твърди, че вече е похар-
чил десетки милиони, за да мон-
тира новите уреди. И добре че го 
е направил навреме, защото съдът 
засега отказа да спре действието 
на наредбата. А можеше и да не 
го направи.

Само този пример е достатъ-
чен, за да си представим колко 
огромна е властта на Върховния 
административен съд. Само 
с това решение съдът засегна 
интереси за десетки милиони. Не 
е необходимо човек да е много 
учен, за да е стигнал до следния 
извод - където има много пари, 
има и много натиск. Най-раз-
личен. Поредицата решения на 
ВАС за приватизацията на БТК 
заслужават отделна страница в 

историята на институцията. И 
там ставаше дума за милиони. 
Списъкът с подобни случки е 
дълъг, защото ВАС е единствена-
та институция, където да бъдат 
оспорвани решенията на Минис-
терския съвет, на Българската на-
родна банка, на Висшия съдебен 
съвет... Откъдето всъщност идва 
проблемът.

Висшият съдебен съвет (ВСС) 
избира в понеделник председа-
тел на Върховния администрати-
вен съд, след като досегашният 
председател Константин Пенчев 
беше избран за омбудсман. ВСС 
се състои от 25 магистрати. Т. 
е. успешният кандидат трябва 
да събере повече от половината 
гласове, за да бъде избран. Дотук 
нормално. Сега идват ненормални-
те неща: кандидатът е само един 
и на всичкото отгоре вече има 17 
гласа. Кандидатът е председателят 
на Софийския градски съд Георги 
Колев, а 17-те осигурени гласа 

са на 17 членове на ВСС, които 
подписаха неговата номинация. 
Най-слабото определение за ситуа-
цията е, че изборът е предрешен и 
всъщност няма да има избор. 

Последният председател на 
Върховния административен съд 
Константин Пенчев рязко се откро-
яваше от останалите ръководители 
в съдебната система - диалогичен, 
откровен, признаваше пороците 
на системата. Не е без значение, че 
по време на мандата си не успя да 
се забърка в някой от типичните за 
магистратите пикантни скандали. 
Летвата е вдигната и данъкопла-
тците заслужаваме ако не по-добър 
кандидат, поне публичен избор.
 
Тази ненормална ситуация 
засега не личи да притеснява 
тези, които временно управля-
ват държавата. Реакция има от 
гражданското общество, отделни 
медии и Съюза на съдиите, който 
призова за публично изслушване 

на единствения кандидат. Съюз-
ът дори намекна в декларацията 
си за възможна сделка между 
управляващите и ВСС - избирате 
точно този председател, а ние ви 
оставяме да изкарате мандата си. 
Контекстът на подобна сделка са 
идеите за законови промени, ко-
ито да прекратят мандата на този 
ВСС и да доведат до избор на нов. 

Тази ненормална ситуация 
засега не личи да притеснява 
президента, премиера, председа-
теля на парламента, правосъдния 
министър, лидерите на основните 
политически сили. В тази не-
нормална ситуация личността на 
кандидата не е най-важното. Но 
пък не е и съвсем без значение. 
Не са без значение въпросите и 
малкото отговори около имотното 
му състояние. Георги Колев има 
кариера на полицай, завършил 
е школата в Симеоново. Твърде 
много станаха с този профил в 
управлението... 

коментар
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не подобър предсе-
дател на ВАС, поне 
публичен избор
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ГЕРБ ще смени  
системата на финансиране 

на здравеопазването до 2012 г.

Число на деня

188 
килограма благородни метали и скъпоценни камъни ще 

продаде на търг НАП до края на годината,  съобщиха от 
агенцията

▶
 д-р Стефан константинов,   

министър на  здравеопазването

Аргументи 
против  
бюджет 2011

коментар

Следващите парламен-
тарни избори са през 
2013 г. - т. е. до изборите 
остават два пълни бюдже-
та, за 2011 и 2012. Бюдже-
тът за 2009 беше издънен 
(оправдание - лошо 
наследство), за 2010 също 
се издъни (заради липсата 
на дисциплина). Ако и бю-
джетът за 2011 се издъни, 
това означава, че мандатът 
на правителството е бил 
безсмислен. 

Ако правителството 
иска да спре серията бю-
джетни издънки, трябва да 
го направи с бюджета за 
2011. Но няма да стане с 
бюджета в този му вид.

1 Бюджетът за 2011 е 
много голям - с 6 млрд. 
лв. по-голям, отколко-

то през 2007, най-добрата 
година преди кризата. До-
макинствата и частният 
сектор изстрадаха цяла-
та криза, а държавният 
сектор харчи все повече и 
повече.

2 неефективността 
продължава - прак-
тически няма големи 

различия с предходните 
бюджети. Според между-
народни изследвания бъл-
гарският бюджет страда 
от огромна неефектив-
ност, около половината 
пари в него се прахосват 
без никакъв ефект. 

3 източването не 
спира - има хиляди 
начини за източване 

на бюджета, законни и не-

законни. Държавата не се 
справя нито с незаконни-
те, нито със законните. 
Дори напротив, лобистки 
групи продължават да 
прокарват поправки, 
които дават привилегии 
на избрани за сметка на 
останалите данъкопла-
тци.

4 Задлъжняването 
продължава - във 
всички бюджети до 

края на мандата на пра-
вителството се залагат 
бюджетни дефицити 
и растеж на държав-
ния дълг. Рисковете от 
подобна политика едва 
ли има нужда да се обясня-
ват, просто трябва да се 
видят страни от региона, 
като Румъния, Унгария, 
Латвия, Гърция.

5няма буфери - в 
настоящата среда 
на несигурност 

бюджетът трябва да има 
поле за маневриране, ако 
прогнозите, на които е 
базиран, не се сбъднат. 
Обаче няма. Дори с малко 
да не се сбъдне прогнозата 
за растежа, дефицитът 
ще се раздуе. Дори и с мал-
ко да се увеличат разходи-
те, дефицитът също ще 
експлодира. 

6няма реформи 
- буквално милиарди 
левове изтичат през 

нереформирани системи 
(здравна, пенсионна, со-
циална, полиция и т. н.). И 
ще продължат да изти-
чат, защото ресорните 
министри се страхуват 
да правят реформи и/или 
нямат никаква представа 
какви реформи да се напра-
вят. “Гениалността” им 
стига дотам да поискат 
повече пари, които да из-
текат в същите нерефор-
мирани системи.

7Вдига се облагането 
- 1.8% повишение 
на осигуровките е 

сериозно повишение на об-
лагането на труда, което 
и без това е твърде ви-
соко. Ако това се приеме, 
ще е доказателство, че 
правителството е слабо 
и с лека ръка нарушава 
предизборни обещания и 
принципи дори при мини-
мален синдикален натиск. 

Ако 
правител-

ството иска да спре 
серията бюджетни 
издънки, трябва 
да го направи с 
бюджета за 2011

Георги ангелов, 
старши икономист в “Отворено 
общество”

Българските 
емигранти ще 
налеят 2.24 млрд. 
лв. в икономиката

В броя четете още

Фирмите теглят 
по-малко на брой, 
но по-големи  
кредити

Компании ▶ 12-13

Тенденции ▶ 18

държавни служители протестираха в красноярск, русия, срещу ниския жизнен 
стандарт в страната. на плаката е цитирано изказване на премиера Владимир 
Путин “неприлично е да лъжеш своите работници”

▶

СНИмкА ReuteRs
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„Всичко, което можеше да 
се обърка миналата година, 
се обърка”, разказва предсе-
дателят на съвета на дирек-
торите на млекопреработва-
телното предприятие „Фама” 
Робърт Люк през 2009 г. Пре-
дходната година изкупните 
цени на млякото са скочили 
с 50%, а заради недостига на 
финансов ресурс в световен 
мащаб банките, с които ра-
боти компанията, са отказали 
да й отпуснат кредит. Днес 
„Фама” е модерно предпри-
ятие и третият по големи-
на производител на млечни 
продукти в България. Това, 
което се е случило между-
временно, е, че компанията 
е получила спасителен заем 
от Европейската банка за 
възстановяване и развитие 
(ЕБВР). Както за много дру-
ги фирми и за „Фама” заемът 
от ЕБВР идва във време, ко-
гато никой друг не предлага 
пари. През есента на 2009 
г. компанията получава 5.5 
млн. EUR с 18-месечен гра-
тисен период за изплащане. 
С това финансиране компа-
нията започва да увеличава 
капацитета си, да купува 
оборудване и да модернизи-
ра производството си. 

Един много голям 
партньор
ЕБВР е сред най-големи-
те инвеститори в България. 
Около 86% от осигуреното 
от нея проектно финанси-
ране до момента са за част-
ни компании, като особено 
внимание банката обръща 
на подкрепата за малкия и 
средния бизнес. Останала-
та сума е предоставена за 
подпомагане на общински 
проекти като рехабилитация 
и модернизация на ВиК мре-
жи, пътна инфраструктура 
и градски транспорт, както 
и за държавни енергийни 
проекти. През последните 
години голяма част от фи-
нансираните от нея проекти 

са за енергийна ефективност 
и възобновяеми енергийни 
източници. 

ЕБВР е осигурила около 
2.2 млрд. EUR финансиране 
за близо 190 проекта в Бъл-
гария досега. Само през 2009 
г. банката е инвестирала 233 
млн. EUR в страната ни, а до 
октомври тази година сумата 
е 337 млн. EUR. До края 
на финансовата година през 
април 2011 г. инвестицията 
се очаква да достигне 500 
млн. EUR.

Това, което прави ЕБВР 
специална, е, че тя инвести-
ра само в проекти, които не 
биха могли по друг начин 
да привлекат финансиране 
при подобни условия. Всеки 
проект се конструира според 
нуждите на клиента, като се 
назначава екип от специали-
сти в различни области. При 
някои от програмите, като 
например тези за енергийна 
ефективност, ЕБВР осигу-
рява безплатна техническа 
помощ, а при успешно за-
вършване на проекта фир-
мите може да получат и до 
15% от общата сума на заема 
като грант. Механизмът на 
отпускане на средствата е 
опростен и компаниите по-
бързо получават нужните 
им ресурси, отколкото при 
традиционните кредити.

Престижният  
етикет
Не само нуждата от финансо-
ва подкрепа обаче е причина-
та компаниите да се обръщат 
към ЕБВР. Макар че десетки 
фирми са разширили бизнеса 
си и са засилили пазарното 

ЕБВР е осигурила 2.2 млрд. 
EUR в подкрепа на бизнеса и 
пазарната икономика в България

иглика Филипова
iglika.philipova@pari.bg

Въпроси и отговори

Няколко кредитни 
линии помагат за 
повишаване на енер-
гийната ефективност в 
индустрията и дома

Подобряването на енер-
гийната ефективност и 
възобновяемите енергийни 
източници заемат специ-
ално място в стратегията 
на ЕБВР през последните 
години. Сред проектите за 
зелена енергия са вятърни-
те паркове „Свети Никола” 
и „Суворово”, както и ВЕЦ 
„Своге”. Съществуват и ня-
колко кредитни линии за 
финансиране на проекти 
за енергийна ефективност 
в промишлеността и дома-
кинствата.

Коя е ЕБвР?
ЕБВР е международна финансова институция, която 
инвестира в 29 държави от Централна Европа до Цен-
трална Азия. Тя е най-големият инвеститор в региона. 
От създаването си през 1991 до април тази година е 
предоставила 53.1 млрд. EUR за 2913 проекта.

Кои са акционерите в ЕБвР?
Акционери в банката са 61 държави, включително Бълга-
рия, плюс ЕС и Европейската инвестиционна банка.

Как ЕБвР финансира дейността си?
Уставният капитал на ЕБВР е 21 млрд. EUR, но той не се 
използва директно за финансиране на дейността. Вместо 
това тя издава облигации и други дългови инструменти на 
капиталовите пазари, като високият й рейтинг й позволява 
да получи средства при много изгодни условия.

Какъв е рейтингът на ЕБвР?
Банката има рейтинг AAA от Standard&Poor’s, Aaa от 
Moody’s и AAA от Fitch.

По какъв начин ЕБвР финансира проекти?
Основните форми на финансиране от ЕБВР са чрез 
заеми, дялово участие и предоставяне на гаранции. 

Какъв е срокът на финансирането?
Целият проектен цикъл - от стартирането до изплащането 
на инвестицията, може да варира между 1 и 15 години. 

има ли проекти, които ЕБвР  
не финансира?
Банката не финансира дейности, свързани с отбраната, 
тютюневата промишленост, производителите на някои 
видове алкохол и на забранени вещества, както и хазартни 
заведения.

Зелените проекти са акцент в        стратегията на банката
Заедно  
с местните
Чрез Кредитната линия за 
енергийна ефективност и 
възобновяеми енергийни 
източници и Кредитната 
линия на Европейския съюз 
за енергийна ефективност 
ЕБВР предоставя средства 
на местните банки парт-
ньори, които от своя страна 
финансират разработването 
на такива проекти от ком-
паниите в частния сектор. 
Пакетът, който получават 
фирмите, включва кредит 
от банка партньор, субси-
дия в размер до 15% от су-
мата на отпуснатия кредит 
и безплатна консултантска 
помощ от консултантите 
по проекта DAI и „Енкон 
Сървисис”.

По-чисто
Първата програма е насо-
чена към подобряване на 
енергийната ефективност 
в промишлеността и разра-
ботването на малки проекти 
за възобновяеми източници. 
От стартирането й през 2004 
г. досега от разполагаеми-
те средства по програмата, 
възлизащи на общо 155 млн. 
EUR, подкрепа са получили 
204 проекта за устойчива 
енергия, като са отпуснати 
кредити за 106 млн. EUR и 
са предоставени субсидии 
на обща стойност над 18.5 
млн. EUR. Тези проекти са 
намалили емисиите на въ-
глероден диоксид с над 645 
хил. т годишно и са замени-
ли 987 хил. мВтч от елек-
трическите мощности на 

АЕЦ „Козлодуй” със зелени 
енергийни ресурси. Това ко-
личество е достатъчно да по-
крие потреблението на елек- 
троенергия на близо 320 хил. 
домакинства.

Втората програма, която 
е в размер на 20 млн. EUR, 
стартира през април 2008 г. 
До момента по нея са фи-
нансирани 28 проекта за над 
16 млн. EUR. Очакваните 
спестявания на електрическа 
и топлинна енергия от реа-
лизацията на тези проекти 
е над 50 хил. мВтч, а нама-
лените въглеродни емисии 
- над 41 хил. т годишно.

По-топло
Подобна програма на ЕБВР 
съществува и за домакин-
ствата. Банката осигурява 

си присъствие благодарение 
на получените средства от 
банката, те са спечелили и 
от самото участие на ЕБВР в 
техните проекти. „Избрахме 
ЕБВР, защото толкова голямо 
средносрочно и дългосрочно 
финансиране не се намира 
лесно на пазара”, казва пред-
седателят на управителния 
съвет на „Монбат” Атанас 
Бобоков. Не по-малко важен 
е и страничният ефект от 
такова партньорство. „Да 
си клиент на ЕБВР е много 
реномирано”, споделя Бо-
боков.

Широк, много широк 
спектър
Като че ли почти няма сектор 
в българската икономика, в 
който ЕБВР да не е инвес-
тирала под една или друга 
форма. Като се започне с 
участието й в първата касова 
приватизация на структу-
роопределящо предприятие 
като „Соди”-Девня през 1997 
г. и се стигне до последните 
обсъждани проекти със заво-
да за акумулатори „Монбат” 
и производителя на смазочни 
материали „Приста ойл”, 
банката покрива широк спек-
тър от производства. Сред 
тях са фармацевтични ком-
пании като „Балканфарма”, 
която сега е най-големият 
производител на лекарства 
в страната под името „Акта-
вис”. С помощта на банката 
като ключови играчи в сек-
тора са се утвърдили и вино-
производители като „Домейн 
Бойар” и „Белведере”, както 
и един от основните месо-
преработватели в България 
„Бони”. Успешни се оказват 
инвестициите на ЕБВР и 
в един от най-засегнатите 
от кризата сектори - недви-
жимите имоти. Частично 
финансираният от нея мол 
„Галерия” на GTC в Стара 
Загора отваря врати днес, а 
друг такъв проект на съща-
та компания в момента се 

изпълнява в Бургас, отново 
с помощта на ЕБВР.

Банката и банките
Особено силно е присъстви-
ето на ЕБВР във финансовия 
сектор на България. Най-
често прилаганата форма на 
подкрепа е осигуряването на 
кредитни линии за банките, 
които впоследствие се пре-
доставят на предприятията 
за разширяване и модерни-
зиране на бизнеса. Първи-
ят такъв проект е на Първа 
инвестиционна банка, която 
през 1996 г. получава кредит-
на линия в размер на 4 млн. 
USD. Тази операция цели 
подкрепа за частния сектор 
в България, който по това 
време е едва 40% от БВП.

Във финансовия сектор 
ЕБВР е участвала и с дя-
лови инвестиции. Именно 
фокусът на банката върху 

малкия и средния бизнес 
обяснява интереса й към 
създаването на ПроКредит 
Банк - емблемата на този 
тип финансиране в Бълга-
рия. Целта на основаната 
на зелено през 2001 г. банка 
е не толкова да осигури 
временен оборотен ресурс 
на компаниите, колкото да 
помогне за дългосрочното 
развитие на бизнеса им. 
Освен това специализация-
та на ПроКредит Банк дава 
достъп и на микропред-
приятията до финансиране, 
което трудно биха получили 
от друг кредитор.

Дялово участие ЕБВР е 
имала и в други финансо-
во-кредитни институции в 
България. През 1997 г. ЕБВР 
придобива 20% от ПИБ, а 
няколко месеца по-късно 
участва в приватизацията на 
Обединена българска банка, 

▶ Председателят на комисията по номинациите 
владимир Литвак (вляво) и директорът на ЕБвР за 
България Даниел Берг (вдясно) връчиха вчера награ-
дите за енергийна ефективност и възобновяема 
енергия, които отличават компаниите с най-ус-
пешни проекти по двете програми на банката 

Снимка емилия коСтадинова

▶ освен централата в                                          Лондон Европейската банка за възстановяване и 
развитие разполага с 35                                       офиса в страните, където работи          Снимка BloomBerg
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Зелените проекти са акцент в        стратегията на банката
Ефект
Спестената 
енергия от 
домакинствата

Около 75 хил. 
души досега са 
се възползвали 
от програмата 
за енергийна 
ефективност на 
домакинствата, 
като спестяванията 
се оценяват на 
480 eUR годишно 
на човек. Това 
представлява около 
два пъти средната 
месечна заплата в 
страната.

Откакто е 

▶

▶

създадена програмата 
преди пет години, 
досега са финансирани 
над 27 хил. проекта за 
саниране на жилища, 
с което годишно се 
спестяват по 205 хил. 
мВтч електричество. 
С тази енергия 
една кола може да 
измине 308 млн. км, 
или образно казано, 
разстоянието от 
София до Слънцето и 
обратно.

Спестените емисии 
въглероден диоксид 
пък се оценяват на 
почти 300 хил. т 
годишно - толкова, 
колкото поглъщат 11 
млн. дървета.

▶

кредитни линии на местни 
финансови институции, ко-
ито от своя страна отпускат 
заеми за саниране на жи-
лищата. 

Средствата се използват 
за подмяна на дограма, из-
олация на външни стени 
и покриви, монтиране на 
соларни панели, газови 
бойлери и отоплителни ко-
тли, които използват био-
маса. Общо 50 млн. EUR 
са предвидени от ЕБВР 
по тази програма, като от 
стартирането й през 2005 
г. до момента са отпуснати 
около 42 млн. EUR. В нея с 
безвъзмездно финансиране 
в размер на 14.6 млн. EUR 
участва и международният 
фонд „Козлодуй”. 

иглика Филипова

където инвестира 16.8 млн. 
USD в 35% от акциите.

Прецизният избор на 
момента
Заслужава внимание решени-
ето на ЕБВР да се насочи към 
финансовия сектор точно в 
разгара на банковата криза в 
България през 1996-1997 г. От 
една страна, това помага на 
институциите, в които ЕБВР 
инвестира, да подобрят капи-
таловата си база и да увели-
чат кредитния си ресурс, като 
по този начин се насърчава 
установяването на пазарно 
ориентирана икономика в 
страната и развитие на част-
ния бизнес. От друга страна, 
престижната инвестиция на 
финансова институция като 
ЕБВР цели да възстанови 
доверието в българската бан-
кова система.

Ефектът „антикриза”
Макар и по различен начин, 
ЕБВР предлага „антикри-
зисни” мерки и по време на 
последната (и като че ли все 
още несвършила) криза. За 
последните две години та-
кива проекти са подписаните 
кредитни линии за УниКре-
дит Булбанк, Юробанк И 
Еф Джи България и Банка 
Пиреос за общо 195 млн. 
EUR. Те са част от програма 
на ЕБВР, Световната банка 
и Европейската инвестици-
онна банка за осигуряване 
на над 24.5 млрд. EUR в 
подкрепа на банките в реги-
она, с което да се финансират 
компаниите, засегнати от 
кризата. Предоставянето на 
такъв ресурс може да бъде 
спасителен пояс за бизнеса 
в период, когато достъпът 
до кредити е затруднен. По-
добен ефект имат и кредит-
ните линии, които ЕБВР 
предоставя за саниране на 
жилища. От една страна, 
това значително намалява 
разходите на домакинствата 
за отопление. От друга, тези 
проекти осигуряват работа 
на фирмите, които предлагат 
такива услуги и продукти, в 
период, когато бизнесът сил-
но е намалял. Така, макар и 
косвено, дейността на ЕБВР 
отново се оказва хапче срещу 
кризата.

▶ освен централата в                                          Лондон Европейската банка за възстановяване и 
развитие разполага с 35                                       офиса в страните, където работи          Снимка BloomBeRg
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Управляващата партия 
ГЕРБ се отказа да въвеж-
да от догодина по-висок 
данък за скъпите имоти 
и автомобили, т.нар. да-
нък “лукс”. Обяснение-
то е твърде слабият фи-
скален ефект от него и в 
същото време големите 
разходи и трудности при 
администрирането му от 
общините. Решението е 
взето от парламентарната 
група на ГЕРБ, а финан-
совият министър Симеон 
Дянков обясни, че като 
“дясно мислещ човек” съ-
що е против. “Ние сме 
дясно правителство и не 
вдигаме данъци”, каза 
Дянков. Предложението 
дойде именно от неговото 
министерство.

Намеренията
В сряда правителството 
трябваше да одобри про-
мени в Закона за местните 
данъци и такси, с които се 
въвеждат по-високи став-
ки за имоти с данъчна 
оценка над 300 хил. лв. 
след три неуспешни опи-
та. Първоначално идеята 
бе данъкът за богатите да 
бъде въведен от 1 юли т.г. 
Решение на Конституци-
онния съд обаче забранява 
промяната на данъчното 
облагане за граждани в 
течение на годината. Пре-
ди месец Министерството 
на финансите  предложи 
общините да събират от 
догодина допълнителен 
данък за имоти, които са с 
30% по-скъпи от средното 
ниво за общината. Тогава 
някои кметове предупре-
диха, че така с данък “бо-
гатство” ще се окажат и 
притежатели на панелни 

Дянков се отказа от собствената 
си идея за данък “лукс”
Фискалният ефект щял да бъде 
по-нисък от администрирането на 
налога за богатите

жилища.
Последното предложе-

ние на финансовото ми-
нистерство, което тряб-
ваше да бъде одобрено в 
сряда от кабинета, бе за 
допълнително облагане от 
5 лв. за всеки 1000 лв. над 
границата от 300 хил. лв. 
По-съществената промя-
на обаче е, че с по-висок 
данък се предвиждаше да 
се облагат както жилищни 
имоти над тази стойност, 
така и производствени ак-
тиви като хотели, търгов-
ски центрове, производ-
ствени сгради и т.н.

всички в ГЕРБ про-
тив
Късно във вторник обаче 
на заседание на парла-
ментарната група на ГЕРБ 
намерението за данък 
“лукс” било единодушно 
отхвърлено. Препоръчано 
било на Министерството 
на финансите да оттегли 
тези текстове от проекто-
закона за местните данъци 
и такси.

Идеята да се облагат 
с данък “лукс” скъпите 
имоти над 300 хил. лв. 
се обезсмисля, защото в 
страната те са около 5700 
и фискалният ефект е мно-
го малък, обясни на другия 
ден в парламента шефката 
на бюджетната комисия 
Менда Стоянова. 

Сметките показали, че от 
въвеждането на данъка за 
богатите се очакват само 
около 6 млн. лв. повече в 
бюджета. Тези пари обаче 
основно щели да бъдат 
платени от бизнеса като 
собственик на по-голямата 
част от скъпите сгради, 
използвани като производ-

ствени активи. Не можем 
да товарим повече фирми-
те, те плащат достатъчно 
други данъци, заяви Мен-
да Стоянова.

Луксозните автомобили 
също няма да бъдат обла-
гани с допълнителен да-
нък. Последният вариант 
предвиждаше ставката за 
автомобили с мощност на 
двигателя над 149 килова-
та да е двойно по-висока 
от сега действащата, която 
се определя от всяка една 
община. На заседанието 
на парламентарната група 
на ГЕРБ се провел спор 
дали само мощността на 
двигателя може да е кри-
терий за луксозен автомо-
бил и как точно да става 
изчисляването на този да-
нък. В Закона за местните 
данъци и такси ще остане 
сега действащата скала за 
пресмятане на данъка за 
автомобили.

Трудно  
администриране
Прецени се, че данък 
“лукс” ще има нужда от 
сериозно администриране 
и капацитет в общините, 
което също е негатив за 
въвеждането му, заяви още 
Менда Стоянова. Тъй като 
конституцията не дава въз-
можност общините сами 
да определят данъци, за-
това Народното събрание 
разширява диапазона от 
ставка в Закона за мест-
ните данъци и такси, за да 
може общините сами да 
избират, обясни още тя.

Промените в Закона за 
местните данъци и такси 
ще бъдат приети от каби-
нета в петък на подпис, без 
данък “лукс”, заяви самият 

Найденов обяви, че не знае за проверка на ОЛАФ

 Според Мирослав Найденов не може и дума да става 
за договорка между ГЕРБ и ДПС
▶

 има предложение за разширяване на диапазона на облагане на скъпите имоти 
и коли, но този въпрос ще се решава от общините, обясни председателят на 
бюджетната комисия Менда Стоянова

▶

не се съгласи и с друга те-
за на сините - че във фонд 
“Земеделие” е оставена го-
ляма част от предишното 
ръководство. Според него 
с решение на управителния 
съвет са сменени и изпълни-
телният директор, и пет от 
общо седемте му заместни-
ци. Направени били и много 
смени в ръководствата на 
различните отдели. 

Нямало политически 
договорки
“За договорки с БСП и ДПС 
няма как да става дума, тъй 
като аз смених всички реги-
онални директори на отде-
ленията и всички директори 
на второстепенно разпореж-
дане с бюджетни средства 
в състава на министерство-
то, и то в рамките на ме-

сец”, похвали се Мирослав 
Найденов. Той обясни, че 
във фонд “Земеделие” има 
около 1800 служители. Не 
можело да се разглеждат 
всички като кадри на ДПС. 
За директора на фонда Си-
меон Симеонов, към когото 
са насочени част от атаките 
на СДС, министърът обяс-
ни, че той е единственият 
с акредитиран от Брюксел 
подпис за подписване на 
документите по програма 
САПАРД.

В интервю пред Агенция 
“Фокус” Найденов подробно 
защити и останалите цити-
рани от СДС имена. Заради 
обвиненията министърът ще 
се срещне с представители 
на Синята коалиция в пар-
ламента в петък.

Красимира Янева

финансов министър Симе-
он Дянков, който по-късно 
в сряда се появи в парла-
мента. “Говорихме доста 
по темата, както трябва да 

се говори в една демокра-
ция, какви са плюсовете и 
минусите на тази идея”, ка-
за Дянков. В крайна сметка 
и финансовото министер-

ство, и депутатите решили, 
че минусите са повече и 
следователно не си заслу-
жава това да се прави.

Мила Кисьова

Земеделският ми-
нистър отказа да 
носи отговорност 
за служителите във 
фонд “Земеделие” и 
я прехвърли на ръко-
водството му

Земеделският министър 
Мирослав Найденов обя-
ви, че няма информация за 
проверка на европейската 
служба за борба с измамите 
ОЛАФ в Държавен фонд 
“Земеделие”. В понеделник 
СДС поиска оставката на 
министъра, когото обвиня-
ват, че държи във фонда 
кадри на ДПС и хора, които 
са в конфликт на интереси. 
Според сините точно това е 
и причината за проверката 

на ОЛАФ. Найденов обя-
ви, че лидерът на сините 
Мартин Димитров е срещу 
него, защото не е достатъч-
но добре информиран. Не 
министърът, а управителен 
съвет от 10 души назначава 
работещите във фонд “Земе-
делие”, заяви министърът. 

отричай докрай
“Когато се иска една оставка, 
тя трябва да бъде оценка за 
цялостната дейност на един 
министър, а такава досега 
не е дадена от СДС”, обяви 
земеделският министър и 
допълни: “Трябва да при-
помня на Мартин Димитров, 
че не аз назначавам във фонд 
“Земеделие”, а управителни-
ят съвет от 10 души и това 
не е еднолично решение 
на министъра”. Найденов снимки Емилия костадинова
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Само „Атака” подкрепи ГЕРБ за 
бюджетите на НОИ и здравната каса
БСП, ДПС и Синя-
та коалиция имаха 
различни критики 
към бюджета на НОИ 
и сходни към този на 
НЗОК
Бюджетите на НОИ и на 
здравната каса за следва-
щата година бяха одобрени 
на първо четене в парла-
мента само с гласовете на 
ГЕРБ и „Атака”. БСП, ДПС 
и Синята коалиция не ги 
подкрепиха.

Критики отляво
Депутатите от БСП и ДПС 
разкритикуваха бюджета 
на Държавното обществено 
осигуряване заради липсата 
на политики за по-голяма 
социална защита на хората. 
Според тях най-голямата 
слабост на този бюджет е 
замразяването на пенсиите 
за втора поредна година. 
Правителството намалява 
дефицита, като изземва по-
вече пари от работещите с 
увеличаването на вноската 
за пенсия и повишаването 
на осигурителните праго-
ве, заяви Хасан Адемов от 
ДПС. Според него това са 
прокризисни мерки, които 
ще доведат до увеличаване 
на сивия сектор.

Бившият социален ми-
нистър Емилия Масларова, 
сега депутат от БСП, раз-
критикува ограниченията 
за ползване на обезщете-
нията за майчинство. От 
догодина обезщетенията в 
размер на 90% от заплата-
та преди раждането ще се 
взимат само ако майката се 
е осигурявала 18 месеца, а 
не 12, както е сега. Според 
Масларова правителство-
то толерира богатите, като 
запазва максималния оси-

гурителен доход на 2000 
лв. Предложението на БСП 
беше от догодина той да 
стане 2400 лв.

Критики отдясно
Коренно противоположни 
критики дойдоха от Синята 
коалиция. Оттам са недо-
волни, че се вдига осигу-
ровката за пенсия с 1.8% 
и догодина вече ще бъде 
17.8%. „Един от най-голе-
мите проблеми е средната 
класа - инициативните и 
самонаемащи се. За тях да-
нъчното и осигурителното 
бреме става толкова голямо, 
че приближава близо 20% 
от месечните им възмож-
ности и те или ще фалират 
на третия месец, или ще 
влязат в сивия сектор, за-
яви Веселин Методиев от 
Синята коалиция. 

В проектобюджета на 
НОИ не е отразено прех-
върлянето на активи на про-
фесионалните пенсионни 
фондове - така наречената 
частична национализация, 
заяви още Методиев.

Най-сериозната критика 
на Синята коалиция беше за 
подмяната на парламентар-
ния дебат с дълги преговори 
със социалните партньори. 
„Абсолютно не приемам 
водачите на синдикатите да 
бъдат гласът на българско-
то общество, да се съобра-
зяваме само с тях”, заяви 
Методиев.

обвинения за финан-
сова еквилибристика
При дебатите за бюджета на 
здравната каса опозицията се 
противопостави най-вече на 
прехвърлянето на 340 млн. 
лв. от здравната каса към 
Министерството на здра-
веопазването. С тях то ще 
заплаща дейността на спеш-
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Ковачки внесе 
банковата гаранция
Екоминистерството 
е получило уверение 
от банка за отпусната 
кредитна линия за 
изграждането на пре-
чистваща система
Собственикът на гълъбов-
ското предприятие „Брикел” 
Христо Ковачки е предста-
вил банкова гаранция в Ми-
нистерството на околната 
среда и водите (МОСВ), 
съобщи БНР. Миналата 
седмица екоминистър Нона 
Караджова съобщи, че дава 
10 дни на бизнесмена, за да 
внесе гаранцията за изграж-
дането на сероочистващата 
система. Екоминистерството 
е получило писмо от банка, 
в което се потвърждава, че е 
отпусната кредитна линия за 
58.8 млн. лв. С парите тряб-
ва да бъде изградена серо- 
очистващата инсталация на 
предприятието.

„Гаранцията за изграж-

дането на сероочистка не 
означава, че „Брикел” ще 
продължи работата си”, каза 
преди седмица екоминистъ-
рът. По думите на Караджо-
ва, независимо дали срокът 
на работа на предприятието 
ще бъде удължен до април 
2011 г., то трябва да спре. Въ-
преки получената гаранция 
бъдещето на предприятието 
не е ясно. 

Позволените 20 хил. ра-
ботни часа на „Брикел” са 
изтекли още през април 2010 
г. В момента предприятие-
то работи в нарушение на 
екологичните изисквания 
на ЕС. Въпреки че в режим 
на работа са 3 от общо 6-те 
парогенератора на „Брикел”, 
страната ни всеки момент 
може да получи глоба от ЕК. 
Преди време министърът на 
екологията Нона Караджова 
съобщи, че Ковачки е поел 
ангажимент и за споделена 
отговорност при евентуални 
санкции от ЕС.   

▶ След т. нар. малки бюджети днес парламентът ще обсъди и приеме и бюджета за 2011 снимка Емилия  костадинова

ната помощ, психиатрията, 
хемодиализата. Причината 
е, че през спешните отделе-
ния в страната преминават 
и много здравнонеосигуре-
ни пациенти. Така парите, 
събрани от здравни вноски 
на осигурените лица, ще се 
изразходват и за лечението 
на такива, които не си пла-
щат за здраве.

Парите за здравеопазване 
тази година са повече, те 
дори надхвърлят 3 млрд. лв., 
казва здравният министър 
д-р Стефан Константинов. 

Според него проблемът е 
в модела на финансиране 
на системата. Затова той 
се закани правителството 
на ГЕРБ да го промени до 
2012 г. Неговият оптимизъм 
обаче не беше споделен от 
депутатите от опозицията. 

Нигяр Джафер от ДПС ока-
честви бюджета на НЗОК за 
2011 г. като бюджет на шме-
керуването и на финансовите 
еквилибристики. Средствата 
за здравеопазване не са по-
вече, а и се прави подмолна 
втора актуализация, както 

и незаконен трансфер на 
средства на здравни осигу-
ровки към здравното ми-
нистерство, заяви тя. Ваньо 
Шарков от СДС пък твър-
ди, че бюджетът на НЗОК 
способства за създаването 
на корупционни практики. 
Според Евгений Желев от 
БСП той свидетелства за 
абдикирането на държавата 
от здравеопазването.

„Днес е денят на официал-
ното сбогуване с 1.5 млрд. 
лв., събрани от български 
граждани”, каза Хасан Аде-

мов. Според него най-голяма-
та грешка на правителството 
е, че не прави разлика между 
здравни вноски и данъци. 
Адемов обясни, че здравното 
осигуряване се финансира от 
здравноосигурителни внос-
ки, а има друга система, ко-
ято се финансира от данъци. 
По думите му, ако стане ясно 
това, ще стане ясно защо не 
трябва да има трансфери в 
бюджета на Министерството 
на здравеопазването.  

Мила Кисьова,
Елена Петкова

РЕГИОНАЛНА 
БИЗНЕС 
КОНФЕРЕНЦИЯ
„ГЕПАРД” 2010

За информация и регистрация:  тел. ��/ ���� ���, ��/ ���� ��� .  events@pari.bg . http://events.pari.bg
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Неправителствените 
организации са при-
теснени за оценката 
за “Натура” и смяна-
та на настроението в 
правителството към 
проекта

Министерството на окол-
ната среда и водите трябва 
три пъти да постави отри-
цателна оценка на доклада 
за оценка на въздействи-
ето върху околната среда 
(ОВОС) за проекта “Бургас 
- Александруполис”, за да 
се стигне до окончателно-
то отхвърляне на проекта. 
Това обясниха за в. “Пари” 
от министерството. Отри-
цателната оценка, която 
МОСВ сложи на докла-
да във вторник, е първата. 
Процедурата сега предвиж-
да възложителят “Транс 
Болкан Пайплайн” да пре-
работи доклада в срок от 
два месеца, след което ще 
премине през същата про-
цедура. “Този отказ е добра 
новина, но все още не сме 
се запознали подробно с 
доклада. Ще го анализира-
ме и тогава ще решим дали 
имаме всички поводи да се 
радваме”, коментира Геор-
ги Тръпков от Сдружение 
“Чисто море”.

Кое е 
по-притеснително
Мотивите на министерство-
то за отказа са, че в доклада 
има неясноти и съществени 
пропуски, като основните 
от тях засягат технологията 
за претоварване на нефта и 
евентуални последици при 
разлив.

Еколози обаче се при-

Още две оценки са нужни за отказ 
от “Бургас - Александруполис”

България изостава в рециклирането 
Почти 2 млрд. лв. 
трябват на България, 
за да се справи с от-
падъците до 2013 г.

Около 1.85 млрд. лв. са 
нужни, за да се изпълнят 
приоритетите, записани в 
Националната програма за 
управление на дейностите 
по отпадъците 2009-2013 
г. Това съобщи Стефан 
Стефанов, директор на 
дирекция “Управление на 
отпадъците” в Министер-
ството на околната среда 
и водите. 

Рециклираме бавно
Изоставаме в обемите на 
рециклиранe на отпадъ-
ците в сравнение с дру-
ги членки на ЕС, призна 
Стефан Стефанов. Едва 
17% е заложено в наци-
оналната програма като 
минимален процент на 
обема рециклирани от-
падъци за 2010 г., което 
според Стефанов е далеч 
под средното европей-

Сондаж
България пита 
Македония за 
интерес към 
АЕЦ “Белене”

Министерството на 
икономиката е изпрати-
ло официално писмо до 
македонската страна 
в рамките на търсене-
то на инвеститори за 
аЕЦ “Белене”. Министър 
Трайков обясни, че ако 
югозападната ни съсед-
ка демонстрира интерес 
да се включи в проекта, 
тогава  ще бъдат обсъде-
ни и финансовите пара-
метри. 

наскоро стана ясно, 
че интерес към проекта 
проявява сърбия, а Хърва-
тия не е заинтересована 
от аЕЦ “Белене”.

▶

▶

засягат и тази тема. Просто 
като приоритет са изведени 
мотивите за опасността от 
разливи, защото тази част е 
най-притеснителната по от-
ношение на ефекта, който 
би имал един разлив върху 
природата и икономиката в 
региона”, казаха от минис-
терството. 

вариантът, който 
никой не иска
Ако докладът за оценка по 
ОВОС и съпътстващият го 

доклад за въздействието 
върху зоните от “Нату-
ра 2000” все пак получат 
положителна оценка, ще 
последва обществено об-
съждане на проекта със 
засегнатите общини и 
кметства на българска те-
ритория. Те обаче много 
отдавна показаха своето 
отношение към проекта, 
като категорично го от-
хвърлиха на проведени-
те местни референдуми в 
Бургас, Созопол, Поморие 

и др. Най-големите стра-
хове са, че петролопрово-
дът би съсипал местната 
икономика, която изцяло 
разчита на туризма.

Крайното решение за про-
екта все пак е политическо 
и ще бъде взето от минис-
търа по околната среда и 
водите Нона Караджова. 
Еколози обаче казаха за в. 
“Пари”, че са обезпокоени 
от промяната на настроени-
ето на премиера Борисов. 
Преди година той заяви, че 

този проект няма да се слу-
чи, защото е опасен и неиз-
годен икономически. “Сега 
обаче явно под натиск от 
Русия той вече не звучи та-
ка категорично. Очакваме 
политическото решение за 
съдбата на проекта да си 
проличи след посещени-
ето на руския президент 
Владимир Путин на 13 но-
ември у нас”, коментира 
представител на една от 
организациите.

Ани Коджаиванова

Най-много средства са нужни за изграждане на регионалните системи за 
третиране на битови отпадъци  сниМка ЕМилия косТадинова

▶

ско ниво. До 2013 г. той 
трябва да нарасне до 35%. 
Според Рамковата дирек-
тива за отпадъците на ЕС 
обаче до 2020 г. рецикли-
рането трябва да достигне 

50% при всички страни 
членки.

Скъпи приоритети 
Най-много средства са 
нужни за изграждане на 

регионални системи за 
третиране на битови отпа-
дъци - регионални депа и 
съоръжения за сепариране 
и предварително третира-
не на отпадъци - над 550 

млн. лв. за целия период. 
Парите трябва да дойдат 
от Оперативна програ-
ма “Околна среда” - 367 
млн. лв. Предвидена е и 
държавна субсидия с общ 
размер 66 млн. лв. до 2013 
г., както и общинско фи-
нансиране.  

Третирането на специ-
фичните отпадъци също 
е област, която изисква 
голям ресурс - над 800 
млн. лв. до 2013 г. Едва 60 
млн. лв. държавни пари 
за целия период са пред-
видени за изграждане на 
системи за третиране на 
строителни отпадъци в 
страната, като общините 
ще разчитат на публич-
но-частни партньорства 
за тези проекти. Остана-
лата част от инвестици-
ите според разчетите в 
Националната програма 
се предвижда да дойдат 
от кредити по ПУДООС 
и най-вече от частния 
сектор. Общините пък 
само ще трябва да се по-
грижат за закриването 

на нерегламентираните 
сметища - дейност, която 
изисква поне 10 млн. лв. 
120 млн. лв. струва и за-
криването на старите депа 
в цялата страна. Десетки 
други цели изискват също 
много сериозни ресурси. 

Заплаха
Част от проектите са осо-
бено важни, защото са об-
вързани със задължения 
по редица европейски ди-
рективи. Заради липсата 
на съвременни инсталации 
за третиране на отпадъци-
те България може да бъде 
изправена и пред Европей-
ския съд в Люксембург. 
Най-сериозен е проблемът 
в София. През октомври 
2007 г. комисията изпрати 
на България първо писмено 
предупреждение за неефек-
тивните мерки за създава-
нето интегрирана мрежа 
за управление на битовите 
отпадъци в столицата, а 
второто и последно преду-
преждение беше изпратено 
през ноември 2008 г.  

и все пак дали “Бургас 
- Александруполис” ще 
бъде изграден или не, е 
въпрос на политическо 
решение

▶

тесняват, че в доклада за 
въздействието липсва оба-
че това, че тръбопроводът 
трябва да премине през го-
ляма част от територията 
на природния парк “Стран-
джа”. Според тях, ако про-
блемите с пристанището 
бъдат изчистени, проектът 
може да бъде одобрен, без 
да се вземе предвид изси-
чането на километри гори 
в защитената зона.

“В доклада сме представи-
ли своите забележки, които 
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ДНСК отстъпва на общините 
малките незаконни обекти
Общините, които досега 
само констатираха неза-
конните постройки, ще 
получат правото и да пре-
махват по-малките от тях. 
Това предвиждат промени 
в Закона за устройство на 
територията (ЗУТ), пред-
ложени от Дирекцията за 
национален строителен 
контрол (ДНСК). Текстове-
те предвиждат дирекцията 
и общините да поемат кон-
трола върху различни ка-
тегории строежи, като така 
ще се прекрати заложеното 
в сегашния вариант на зако-
на частично дублиране на 
функции между тях.

Какво ще се промени  
Според директора на ДНСК 
Милка Гечева новият вари-
ант на Закона за устройство 
на територията предвижда 
големите строителни обекти 
от първа, втора и трета ка-
тегория да не се проверяват 
от общинските администра-
ции. “Цялото производство 
- от проверките на тези стро-
ежи до издаването на запо-
веди за спиране, забрана за 
ползване или премахването 
им, ще се поеме от начал-
ника на ДНСК”, обясни тя 
пред БТА. Съответно целият 
контрол върху малките обек-
ти - от четвърта до шеста ка-
тегория, остава в ръцете на 
общините. В тези категории 
попадат малки производ-
ствени сгради, жилищни и 
смесени постройки с ниско 
и средно застрояване, както 
и обществени сгради с раз-
гъната площ до 5000 кв. м. 
Общините ще контролират 
и преустройствата на сгради 
и съоръжения, но само в 
случаите, когато не се про-
меня конструкцията им.

Освен това кметовете ще 
получат и право да налагат 
глоби и имуществени санк-
ции за строежите от чет-
върта до шеста категория, 

обекти, но не и да забраня-
ват ползването им или да 
издават заповеди за премах-
ване. Те се издават по техен 
сигнал, но от началника на 
ДНСК. Според Милка Ге-
чева с новите текстове в за-
кона кметовете ще получат 
именно такива правомощия 
за незаконните строежи от 
по-ниска категория.

“С две ръце съм “за”. На 
място има по-реален по-
глед върху строителството”, 
коментира промените бур-
гаският кмет Димитър Ни-
колов, на чиято територия 
е един от емблематичните 
примери за незаконно стро-
ителство - Рибарското се-
лище в местността Ченгене 
скеле. На констатацията, че 
вината за незаконните сгра-
ди в него до голяма степен е 
на община Бургас, той отго-

Милка Гечева предлага държавата и общините да контролират различни 
категории строителство  снимка боби тошев

▶

Събориха първите  вили в Рибарското селище край Бургас

За да прора-
ботят про-
мените в 

ЗУТ, трябва да се 
помисли как да се 
скъсят сроковете за 
обжалване. Цялата  
процедура - от кон-
статирането на 
незаконното стро-
ителство до 
премахването 
му, трябва 
да отнема 
месец-два

 Димитър Николов, 
кмет на бургас

Статут
Проблемът виси 
вече 15 години  

статутът на Рибарско-
то селище край бургас е ви-
сящ още от средата на 90-
те години, когато започва 
изграждането на първите 
тухлени постройки. това 
разказа стоян боев, пред-
седател на местното ри-
барско сдружение “морски 
сговор” и неформален кмет 
на Рибарското селище.

самото селище същест-
вува от началото на 70-те 
години, когато рибарско-
то пристанище е премес-
тено от района на завод 
“славянка” в местността 
Ченгене скеле край квар-
тал крайморие. По това 
време “трансстрой” про-
копава три канала за лод-
ките, а впоследствие са-
мите рибари започват да 
благоустрояват района, 
за да осигурят подслон на 

▶

▶

семействата си.
с годините това стро-

ителство бе допълнено 
и от луксозни вили на хо-
ра, които нямат нищо об-
що с рибарите. някои до-
ри разказват, че са си ха-
ресали терени и започна-
ли да строят, подлъгани 
от перспективата сели-
щето да получи законен 
статут. той бе използ-
ван и като разменна моне-
та в редица предизборни 
кампании. По тази причи-
на местните, като стоян 
боев, обвиняват за сегаш-
ното положение и държа-
вата. “къде беше тя през 
90-те години, когато се 
строяха тези къщи”, попи-
та той.

в момента всички по-
стройки в селището са на 
септични ями, а до повече-
то няма и асфалтов дос-
тъп. то наброява около 
700 къщи, а целогодишно 
се обитава от около 1500 
души. 

▶

▶

които се ползват незаконо-
съобразно. В тези случаи 
наказанията ще варират от 
1000 до 50 000 лв. Пред-
виждат се и глоби от 1000 
до 5000 лв. и за главните 
архитекти, допуснали не-
законно строителство. При 
системни нарушения от тя-
хна страна, констатирани 
от ДНСК, министърът на 
регионалното развитие ще 
им отнема правото да заемат 
тази длъжност за срок от две 
години.

Как е сега
В момента проверките на 
всички категории строежи 
са в ръцете едновременно на 
общините и на Дирекцията 
за национален строителен 
контрол. Кметовете обаче 
имат само правомощия да 
констатират незаконните 

Подробният устрой-
ствен план вече е изра-
ботен, ще се гласува в 
средата на месеца

Това, което не бъде съборе-
но от Рибарското селище в 
местността Ченгене скеле, 
ще бъде узаконено с при-
емането на подробен ус-
тройствен план. Той вече е 
изработен от архитектурно 
бюро “Урбано”, а за част от 
земите има съгласие за про-
мяна на предназначението 
от страна на Държавната 
агенция по горите още през 
2006 г. Строителството на 
териториите извън уговоре-
ната зона обаче остава неза-

конно, обяснява в докладна 
записка кметът на Бургас 
Димитър Николов. По не-
гово предложение устрой-
ственият план на Рибарско-
то селище ще бъде приет на 
предстоящото заседание на 
Бургаския общински съвет 
в средата на месеца.

Той предвижда прокопа-
ването на нов, четвърти, 
ръкав към морето, както и 
изграждането на укрития 
за рибарите с хангари за 
лодки, търговски обекти, 
магазини за риба, заведения 
за хранене. Обособени са 
и терени за улична мрежа, 
пречиствателна станция, 
паркинги, зелени площи. 
Селището ще е с ниска 

плътност на застрояване 
- до 20% от площта на те-
рените, а постройките ще 
са до 2 етажа, предвижда 
още планът.

Опит за приемане на под-
робен устройствен план на 
Рибарското селище вече е 
имало при предния кмет 
на Бургас Йоан Костади-
нов - през 2006 г. Заради 
липсата на граници обаче 
той бе спрян от тогаваш-
ния областен управител 
Любомир Пантелеев. За да 
спасят селището, тогава съ-
ветниците дори разрешиха 
замяна на близо 288 дка от 
Общинския горски фонд 
срещу завзетите от стро-
ежите държавни гори.     

Селището на Ченгене скеле 
получава законен статут  

вори, че проблемът е насле-
ден и не може да отговаря за 
предшествениците си. 

Според Димитър Нико-
лов, за да проработи новият 
закон, трябва да се помисли 
как да се скъсят сроковете 
за обжалване. Сега много 
собственици се възползват 
от възможността да обжал-
ват заповедите за премах-
ване на обектите си и така 
блокират изпълнението им 
с години. По тази причина 
бургаският кмет смята, че 
трябва да се помисли как 
цялата процедура по кон-
статиране и премахване на 
незаконни обекти да при-
ключва в рамките на месец-
два. Той бе категоричен, 
че бургаската община има 
административен капацитет 
да се справи с тези строежи 
на своя територия, стига 

да получи необходимите 
правомощия.

Дела и документи
Очаква се промените в За-
кона за устройство на тери-
торията да бъдат внесени за 
обсъждане в Министерския 
съвет до края на тази годи-
на. Междувременно новото 
ръководство на ДНСК в ли-
цето на Милка Гечева пред-
прие обещаните действия 
за справяне с незаконното 
строителство. Първо - под 
формата на масирана акция 
на територията на Бургас, 
Несебър и Созопол. Вчера 
багерите тръгнаха срещу 
вили и строежи в рибар-
ското селище край Бургас, 
където по план трябва да 
бъдат премахнати общо 26 
обекта. Селището е изграде-
но върху държавен горски 

фонд и въпреки опитите на 
собственици да бъде про-
менено предназначението 
на терена и сградите им да 
бъдат узаконени, това така и 
не се случи. Според ДНСК 
строежите в Рибарското се-
лище са извършени на чужд 
терен, без отстъпено право 
на строеж, без промяна на 
предназначение на горски 
земи, без одобрен подробен 
устройствен план и без из-
дадени строителни книжа. 
Те са безспорно незаконни, 
заключиха от дирекцията.

Оттам допълниха, че за-
поведите за премахване на 
събаряните в момента по-
стройки са издадени още 
в периода 2004-2009 г., но 
едва в момента приключват 
съдебните производства по 
обжалването им.

Радостина Маркова
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Ограничаването на 
износа може да доведе 
до протекционизъм, 
предупреждават спе-
циалисти

Германия и САЩ застанаха 
на противоположни позиции 
часове преди започващата 
днес в Сеул среща на индус-
триалните и развиващите се 
страни от Г-20. Преди месец 
американският финансов 
министър Тимъти Гайтнър 
призова към ограничаване 
на излишъка по национал-
ните текущи сметки до 4% 
от БВП. Въпреки че изявле-
нието беше отправено към 
най-голямата експортираща 
страна в света - Китай, при-
зивът пряко засяга и Гер-
мания. Вчера германският 
канцлер Ангела Меркел 
заяви, че Берлин няма да 
подкрепи предложения за 
ограничаване на национал-
ните търговски баланси. 

Промени
В момента излишъкът по те-

Меркел защити търговския 
излишък на Германия

Премиерът Реджеп 
Тайип Ердоган об-
вини Евросъюза, че 
променя правилата в 
движение

Министър-председателят 
на Турция Реджеп Тайип 
Ердоган обвини Европей-
ската комисия, че променя 
правилата за членство в 
движение, и посочи, че на 
турците вече им е омръзна-
ло да чакат “на портата” на 
Европа. За пореден път в 
доклада на Брюксел за на-
предъка на страната, който 
беше публикуван късно във 
вторник, се подчертава, че 
Анкара трябва да разреши 
граничните си спорове и да 
нормализира отношенията 
си с Кипър. От Брюксел 
разкритикуваха южната ни 
съседка и за това, че свобо-
дата на словото и на рели-
гиозния избор все още на 
са гарантирани. В същото 
време ЕК отбеляза прогреса 
на други две балкански кан-
дидатки - Хърватия и Черна 
гора. От Турция пък дадоха 
сигнал, че търпението им е 
на изчерпване.

“На портата”
“Държат ни на портата на 
ЕС вече 50 години, а пре-
говорите все не свършват”, 
каза Ердоган в интервю за 
Reuters. От общо 35 прего-
ворни глави  досега Турция 
е затворила само една, дру-
ги 13 са отворени и остават 
още 21. Повечето от тях оба-
че са на практика блокирани 
заради отказа на Турция 
да отвори пристанищата 

Турция реагира остро на критичния 
доклад на Европейската комисия

Документът предвиж-
да инвестиции от 1 
трлн. EUR до 2020 г.

Еврокомисарят по енерге-
тиката Гюнтер Йотингер 
е одобрил европейската 
енергийна стратегия “Енер-
гия 2020”, предаде BBC. 
През следващите 10 години 
Старият континент трябва 
да инвестира общо 1 трлн. 
EUR, за да “европеизира 
енергийната си стратегия”, 
заяви германецът при пред-
ставянето на документа. 
Одобрението на Йотингер 
слага край на забавянето 
пред единната политика за-
ради активното лобиране от 
страна на Германия. 

Диверсификация
Десетгодишната стратегия 
цели да намали зависимост-
та на Европа от големи дос-
тавчици на природен газ 
като Русия и да предотврати 
повторение на миналого-
дишната енергийна криза. В 
началото на 2009 г. Русия от-
ряза доставките си на газ до 
Украйна, а оттам и до голяма 

част от европейските страни. 
До 2015 г. нито една държава 
членка на ЕС не трябва да 
е изолирана, се посочва в 
официалния документ на 
ЕК. Инвестиционните сред-
ства ще бъдат финансирани 
от данъкоплатците и самите 
енергийни компании. 

Мерки
Стратегията предвижда из-
граждането на обща енер-
гийна мрежа за доставка 
на природен газ и електри-
чество. Ще се стимулира и 
реновирането на стари не-
ефективни сгради, изложени 
на течение, за да се намалят 
енергийните им сметки. 
Скоро ЕК представи доку-
мент, с който предупреди, 
че до 2020 г. европейските 
правителства няма да успеят 
да усвоят ресурсите си. В 
резултат на това повечето от 
тях ще изпълнят общата цел 
за подобряване на енергий-
ната ефективност с 20% едва 
наполовина. За да изградим 
една нисковъглеродна ико-
номика, трябва да се фоку-
сираме върху приоритетите 
си, обобщи Йотингер. 

ЕК одобри общата 
енергийна стратегия

си към гръцката част на 
Кипър.

Главният преговарящ на 
страната Егемен Багъш 
преди ден коментира, че 
Турция не желае членство-
то в ЕС толкова отчаяно, 
че да направи едностран-
на отстъпка по кипърския 
въпрос. От години Анкара 
поддържа позицията, че 
ще отвори пристанищата 
и летищата си за трафи-
ка от Кипър тогава, когато 
ЕС вдигне ембаргото върху 
турския анклав в северната 

част на Кипър. Същата ли-
ния беше потвърдена и от 
Ердоган, който призова две-
те страни заедно да отворят 
пристанищата си.

Търпение на  
изчерпване
Междувременно турски-
ят министър на външните 
работи Ахмет Давутоглу 
даде да се разбере, че тър-
пението на Турция не е 
безкрайно. По думите му 
европейците трябва да се 
замислят в какво положе-

ние ще е Европа през 2050 
г. “ЕС може да стане неа-
декватен в геополитически 
контекст, с по-малък дял 
от световната икономи-
ка и културно затворен”, 
посочи Давутоглу. Подоб-
но предупреждение беше 
отправено преди дни от 
президентът Абдула Гюл, 
който каза, че заради из-
местването на баланса на 
силите на Изток от стра-
тегическа гледна точка е 
задължително ЕС да има 
Турция като член.

Настроения
Някои страни от ЕС и САЩ 
подкрепят членството на 
страната в блока, тъй като 
това твърдо ще обвърже 
Турция със Запада и ще 
осигури мост към ислям-
ския свят. Други държави 
обаче като Франция и Гер-
мания са против пълноправ-
ното членство на южната ни 
съседка и настояват тя да 
получи статута на “приви-
легирован партньор”.

“Турците се чувстват все 
по-обидени от отношение-

то към страната им”, каза 
Ердоган. Това показват и 
социологическите проучва-
ния, от които става ясно, че 
подкрепата вътре в Турция 
за членството на страната 
в ЕС е намаляло до 38% 
от 73% през 2004 г. Нас-
коро президентът Абдула 
Гюл също коментира, че 
настроенията се променят 
и че един ден турското об-
щество може да реши, че 
не иска членството, дори и 
страната да е приключила 
преговорите.

Държат ни на порта-
та на ЕС вече 50 години, 
а преговорите все не 
свършват, оплака се пре-
миерът на Турция Реджеп 
Тайип Ердоган

▶

1 
▶ от общо 35 преговорни 
глави е затворила турция 
от началото на прегово-
рите през 2005 г. досега

 

кущата сметка на Германия е 
близо 6%. Това обаче ще се 
промени при прогнозиран 
икономически ръст 3.7% 
и повишение в износа на 
стоки и услуги 15.5% до 

края на годината. Износът 
догодина пък ще скочи с 
още 6.7%, пише Bloomberg. 
Според правителствения 
икономически съвет вносът 
вече започва да се съживява 

и да неутрализира растящия 
износ. Конкурентността е 
един от централните пробле-
ми, които ще се обсъждат в 
Сеул, и особено проблемът с 
износа, заяви Меркел преди 
отпътуването си. 

опасности
Растящото напрежение око-
ло двете крайни позиции 
по проблема с търговския 
излишък ще доведе един-
ствено до протекционизъм. 
По този начин стойността 
на еврото ще скочи още по-
вече, предупреди икономи-
ческият съвет. За сравнение 
през последните 5 месеца 
единната валута поскъпна с 
14%. Напрежението между 
Германия и САЩ расте още 
от началото на месеца, ко-
гато германският финансов 
министър Волфганг Шойбле 
обвини управителя на Фед 
Бен Бернанке, че действа, 
без да има идея какво ще 
постигне. Припомняме, че 
Фед разреши поредна фи-
нансова инжекция от 600 
млрд. USD. 

Берлин няма да подкрепи предложения за ограничава-
не на националните търговски баланси, предупреди 
германският канцлер Ангела Меркел

▶
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Приходите на „МобилТел” 
намаляха с над 10%

Общите приходи на „Мобил-
Тел” са намалели с 10.3% 
през деветмесечието на тази 
година, показва консолиди-
раният отчет на „Телеком 
Аустрия”, което е собстве-
ник на българския оператор. 
Оборотът на „МобилТел” за 
януари - септември се свива 
до 816.8 млн. лв., а година 
по-рано приходите на те-
лекома бяха 910.4 млн. лв. 
Само през третото тримесе-
чие оборотът на българския 
оператор се понижава с 11% 
на годишна база и за юли 
- септември 2010 г. е 274.6 
млн. лв. „Спадът на обо-
рота се дължи на сложната 
икономическа обстановка, 
засилената конкуренция и 
регулаторна намеса, обяс-
ниха за в. „Пари” от „М-
Тел”. Според мениджмънта 
на оператора проблемите 

Компании 
и пазари

Четвъртък 11  ноември 2010  pari.bg

Печалбата  на телекома се свива с 10.8% за деветмесечието на 2010 г.

тримесечие на миналата го-
дина печалбата на телекома 
достигна 175.2 млн. лв.

Клиентите на „Мобил-
Тел” намаляват минимално 
с 0.1% на годишна база и в 
края на третото тримесечие 
на 2010 г. са 5.2 млн. Делът 
на мобилния пазар се уве-
личава минимално до 50%, 
а в края на септември 2009 
г. този дял беше 49.7%. На 
15 септември тази година 
„МобилТел” обяви придо-
биването на „Спектър Нет” 
АД и „Мегалан Нетуърк” 
ООД - оператори на ви-
сокоскоростни фиксирани 
мрежи. Приносът на новите 
компании се очаква да се 
види в отчетите през първо-
то тримесечие на 2011 г.

Другите играчи
По-ниски приходи и по-

малка печалба за тримесе-
чието и за деветте месеца 
отчете и „Глобул”. Според 
резултатите на компанията 
в периода юли - септем-
ври оборотът на телекома е 
207.8 млн. лв., или с 16.4% 
по-нисък спрямо съпоста-
вимия период на миналата 
година. С натрупване през 
деветмесечието общите 
приходи на „Глобул” дос-
тигат 618.6 млн. лв., което 
е 10.1% спад на годишна 
база. Печалбата преди да-
нъци през третото триме-
сечие намалява с 16.6% 
до 85 млн. лв. Положител-
ният резултат за януари 
- септември 2010 г. е 246.7 
млн. лв., което е пониже-
ние от 8.5% спрямо същия 
период на миналата година. 
Факторите, които са оказа-
ли негативен ефект върху 

финансовите резултати на 
дружеството, са подобни 
като при „МобилТел”. От 
„Глобул” обясняват спадо-
вете с негативното влияние 
на макроикономическите 
фактори, силната конку-
ренция и по-ниските цени 
на услугите.

Финансовите резултати 
на третия телеком в Бъл-
гария - „Виваком”, бяха на 
противоположния полюс. 
Според консолидирания 
отчет на БТК предаден на 
Българската фондова борса 
приходите на компанията 
в периода юли - септември 
са се повишили с 46.1% до 
365.3 млн. лв. Оборотът на 
телекома за деветмесечието 
нараства с 15.8% до 871.3 
млн. лв. Далеч по-високи 
са ръстовете в печалбата. 
Резултатът преди данъци 

за третото тримесечие се 
повишава със 138% на го-
дишна база до 64.5 млн. 
лв. С натрупване в края 
на септември печалбата на 
БТК е 118.7 млн. лв., кое-
то е с 80% повече спрямо 
деветмесечието на 2009 
г. Според обяснението на 
компанията повишаването 
на приходите и печалбата 
се дължи на новите або-
нати, които компанията е 
привлякла от другите опе-
ратори. Тези нови клиенти 
са се възползвали от право-
то на преносимост на номе-
рата. Повечето продажби на 
общи пакети за мобилен и 
стационарен телефон и ин-
тернет са другата причина 
за по-добрите резултати 
на „Виваком”, твърдят от 
компанията. 

атанас Христов

в системата, свързани със 
смяна на клиентската плат-
форма, по никакъв начин не 
са се отразили на финансо-
вите резултати. „Месечните 
такси и приходите от трафик 
са повлияни от по-ниските 
цени на минута разговор, 
които се дължат на засиле-
ната конкуренция на пазара и 
преминаването към пакетни 
тарифи”, се казва в отделно 
съобщение на компанията до 
медиите.

резултат
Печалбата на „МобилТел” 
за първите девет месеца на 
2010 г. е 443.4 млн. лв., което 
е спад от 10.8% на годишна 
база. В периода юли - сеп-
тември положителният фи-
нансов резултат на оператора 
е 151.2 млн. лв. Спадът е 
13.7%, тъй като през третото 

Цитат

Категорично не, смяната на  
клиентската платформа няма  

негативно влияние върху финансовите 
резултати на компанията

 отговор от „мобилтел” на въпрос на в „пари” дали проблемите в системата на 
оператора са повлияли на резултатите за деветмесечието

Резултати на мобилните оператори, в млн. лв.
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Обемът на бизнес кредити-
рането се увеличава с 1.7% 
в края на третото тримесе-
чие, като отпуснатите фир-
мени заеми са на стойност 
31.355 млрд. лв., показва 
статистиката на Българска-
та народна банка (БНБ). И 
домакинствата, и фирмите 
обаче вече взимат по-малко 
на брой кредити. В края 
на септември са отпуснати 
с 2.4% по-малко корпора-
тивни кредити и броят им 
е 126.9 хил. броя. При до-
макинствата намалението 
е 5.7% до 2.749 млн. броя. 
Според банкерите все още 
не може да се говори за се-
риозно раздвижване, а само 
за леко оживление.

Лидер по ръст
Най-голям е ръстът при 
фирмите от сектора “Опе-
рации с недвижими имо-
ти”. В края на септември 
кредитите за тези фирми 
се увеличават със 75.3% 
до 2.776 млрд. лв. Банкери 
коментираха, че кредитира-
нето на този сектор никога 
не е замирало. А причи-
ната сега да има толкова 
голямо увеличение се крие 
и в банковите промоции 
и конкуренцията между 
трезорите, която понижава 
лихвите. Влияние оказва и 
успокоението при цените 
на имотите.

На второ място по увели-
чение на отпуснатите заеми 
е секторът “Образование” 
- 30.8% до 22.178 млн. лв. 
Трети е браншът на до-
бивната промишленост. 
Фирмите от този отрасъл 
са взели заеми за 291 млн. 
лв., което е увеличение от 
21.8% на годишна база. 

обяснение отвътре
“Причината за най-голям 
ръст в сектор “Операции с 
недвижими имоти” е спа-
дът на цените в ипотечното 

В края на третото тримесечие банките са отпуснали 126.9 хил. корпоративни заема 
на стойност над 31 млрд. лв. 

Фирмите изтеглили по-малко на 
брой, но по-големи кредити

 кредитите за фирмите от сектора на недвижимите имоти са се увелили със 75% на годишна база Снимка марина ангелова▶

Причината е спадът 
на цените в ипотечно-
то кредитиране, от една 
страна, и запазването на 
цените на недвижимите 
имоти. Сега не се очаква 
драстичен спад на цените 
на имотите. 

Ръстът в сектора на 
образованието е заради 
студентските кредити. Там 
има голям интерес.
Банките отпускат най-мно-
го кредити на фирми, при 
които рискът е по-малък. 
Ние гледаме финансовото 
състояние и как фирмите 

Банките дават кредити 
при по-малък риск

Сектор	 Сума,	млрд.	лв.
Търговия, ремонт на автомобили и мотоциклети 10,09

Преработваща промишленост 6,07

Строителство 4,48

Операции с недвижими имоти 2,78

Хотелиерство и ресторантьорство 1,86

Професионални дейности и научни изследвания 1,19

Транспорт, складиране и площи 1,07

Селско, горско и рибно стопанство 1,02

Производство и разпределение на електрическа, топлинна 

енергия и газообразни горива 0,83

Създаване и разпространение на информация и творчески продукти 0,44

Административни и спомагателни дейности 0,42

Добивна промишленост 0,29

Хуманно здравеопазване и социална работа 0,22

Култура, спорт и развлечения 0,13

Доставяне на води, канализационни услуги, управление на отпадъци 0,12

Образование 0,02

▶ Обем на отпуснатите кредити в 
различните икономически сектори

В момента има по-из-
острена конкуренция 
между банките, която 
доведе до намаляване 
на лихвите. Ръстът 
при отпуснатите кре-
дити за сектор “Опера-
ции с недвижими 
имоти” е голям, но на 

фона на замрялото 
кредитиране 

през 

Раздвижването ще 
продължи до декември

радослава Димитрова
radoslava.dimitrova@pari.bg

кредитиране, от една стра-
на, и запазването на цените 
на недвижимите имоти”, 
коментира Виолина Мари-
нова, главен изпълнителен 
директор на Банка ДСК и 
председател на Асоциацията 
на банките в България. Тя 
допълни, че сега не се очаква 
драстичен спад на цените на 
имотите и това също активи-
зира кредитирането.

Според управителя на 
агенцията за недвижими 
имоти “Явлена” Страхил 
Иванов изострената кон-
куренция между банките, 
която доведе до намаляване 
на лихвите, е причина за 
увеличението. “Този ръст е 
голям на фона на замразе-
ното кредитиране през 2009 
г.”, каза Иванов. По думите 
му обемът на отпуснатите 
заеми на фирмите от секто-
ра все още е далеч от нивата 
от 2005 и 2008 г., когато 
беше пикът на пазара. 

Бавно нагоре
Тенденцията за бавно раз-
движване при всички видо-
ве кредитиране се запазва. 
Размерът на кредитите за 
домакинства се увеличава 
с 0.8% на годишна база и 
всички отпуснати заеми по 
това перо достигат 19.013 
млрд. лв. Темпът на растеж 
обаче се забавя, показват 
данните на централната 
банка. В края на второ-
то тримесечие на годишна 
база увеличението беше 
3.7%.               

2009 г. Сега действи-
телно има раздвижване, 
но далеч не можем да 
сравняваме обемите на 
кредитния пазар с тези 
от периода на имотния 
бум между 2005 и 2008 
г. В момента по-скоро 
има известно раздви-
жване на икономиката, 
която води и до оживле-
ние на пазара на имоти. 
Очаквам то да продължи 
най-много до средата на 
декември.

▶ Страхил иванов, 
управител на агенция “Явлена”
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В края на третото тримесечие банките са отпуснали 126.9 хил. корпоративни заема 
на стойност над 31 млрд. лв. 

Фирмите изтеглили по-малко на 
брой, но по-големи кредити

Депозитните милионери 
са с 14 повече в края 
на септември
Домакинствата са уве-
личили банковите си 
спестявания с 12.6% 
на годишна база

В края на третото триме-
сечие депозитните мили-
онери се увеличиха с 14 
души. Общият им брой 
вече е 437, които държат 
в банките 1.017 млрд. лв. 
Най-предпочитаната валу-
та за банковите влогове са 
левовете. 

Сигурно нагоре
В края на третото три-
месечие депозитите на 
домакинствата са нарас-
нали с 12.6% на годишна 
база до 25.945 млрд. лв. 
Средните лихви по влого-
вете намаляха до 5-6%, но 
въпреки това интересът се 
запазва. Причината е, че 
хората все още не чувст-
ват сигурност въпреки 
положителните сигнали 
от икономиката. 

коментар
“И хората, и фирмите все 
още са предпазливи”, 
коментира Виолина Ма-
ринова, главен изпълни-
телен директор на Банка 
ДСК и председател на 
Асоциацията на банките 
в България. Тя допълни, 

че все още има страх от 
инвестиции, защото няма 
предсказуемост. Виоли-
на Маринова коментира 
още, че не очаква голям 
ръст на депозитите до 
края на годината. 

 кредитите за фирмите от сектора на недвижимите имоти са се увелили със 75% на годишна база Снимка марина ангелова▶

Банките дават кредити 
при по-малък риск

биха реализирали проекта 
си в бъдеще, какво биха 
постигнали с него. 
Не може да се ка-
же еднозначно, 
че този отрасъл 
е най-добре 
или онзи не е.

▶ Виолина 
маринова, 
главен изп. 
дирек-
тор на 
Банка 
ДСк

12.696
▶ млн. броя са депозити-
те на домакинствата и 
на фирмите 

38.177
▶ млрд. лв. са 
спестените пари в 
банките

1.6
▶ процента е спадът в 
броя на депозитите на 
домакинствата

452.6
▶ хил. броя са фирмените 
депозити в края на 
третото тримесечие

Фирмените влогове
Ако при домакинствата има 
ръст в обема на депозити-
те, при фирмите има спад. 
Влоговете на фирмите на-
маляват с 0.9% до 12.232 
млрд. лв. Финансовите 

затруднения на бизнеса 
са причината за спад на 
банковите им спестявания. 
Сега те използват налич-
ните си средства дори и за 
плащане на заплати на слу-
жителите.                   
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Добивна 
промишленост

Производство 
и разпределение 

на електрическа, топлинна
енергия и газообразни горива

Създаване 
и разпространение 

на информация 
и творчески продукти

Административни 
и спомагателни 

дейности

Транспорт, 
складиране 

и площи

Хуманно 
здравеопазване 

и социална 
работа

Търговия, ремонт 
на автомобили 
и мотоциклети

Преработваща 
промишленост

Доставяне на води,
 канализационни услуги,
 управление на отпадъци

Култура, спорт 
и развлечения

Селско, горско 
и рибно стопанство

Строителство

Хотелиерство 
и ресторанстьорство

Професионални 
дейности и научни 
изследвания

Ръст на отпуснатите бизнес 
кредити в различните икономически сектори

Банковите спестявания на домакинствата продължават да се увеличават 
въпреки по-ниските лихви
▶



Оборотите в търговията 
на дребно се свиват с 4.7%
Продажбите на храни остават стабилни, на козметика намаляват, а при 
лекарствата тепърва ще има големи ръстове
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Оборотът на търговията на 
дребно се свива с 4.7% на 
годишна база към края на 
септември, отчитат от НСИ. 
В сравнение с предходния 
месец резултатите са с 0.5% 
по-слаби. Продажбите на 
храни остават сравнително 
стабилни, на козметика на-
маляват, а при лекарствата 
нещата са стабилни и в 
бранша очакват ръст. 

Последните статистиче-
ски резултати потвържда-
ват, че търговията с храни-
телни стоки е по-стабилна 
от тази с нехранителни. На 
годишна база към края на 
септември при храните има 
минимален спад от 0.2%, 
а спрямо предходния ме-
сец дори е отчетен и ръст 
от 0.3%. В същото време 
оборотите в търговията с 
нехранителни стоки се сви-
ват с 6.7% на годишна база 
и с 0.7% на месечна.

Числа и коментари
Освен при хранителните 
стоки в края на септем-
ври слаб ръст от 0.5% има 
и в търговията с текстил, 
облекло и обувки. “Това 
е сравнително нисък ре-
зултат, а обяснението е, че 
продажбите на облекло и 

Дистрибуционният 
център край Елин Пе-
лин ще отвори врати в 
началото на следваща-
та година

Белгийската фирма “Уни-
вег” е инвестирала 6.5 млн. 
EUR в изграждане на ло-
гистична база край Елин 
Пелин. Ръководителите на 
компанията съобщиха, че 
откриването й ще бъде в 
началото на следващата го-
дина. Това ще е третата ло-
гистична база на “Унивег” 
на българския пазар. От 
компанията съобщиха, че 
дистрибуционният център 
ще е снабден с модерна 
температурна техника, а 
в него ще има помещения 
за съхранение на плодове, 
зеленчуци, млечни проду-
кти и полуфабрикати на 
температури от -22 до +18 

градуса.

новата площ
Новата логистична база ще 
бъде на площ от 8000 кв. м, 
като 300 кв. м ще е офисно-
то пространство. “Инвести-
цията в оборудване ще бъде 
около 1 млн. EUR”, обясни 
Доменик Хамърс, региона-
лен мениджър на “Унивег” 
за България. 

Сега компанията работи с 
двете си складови площи, ко-
ито са в София и се простират 
на 1200 и 4000 кв. м площ. 
Новата база ще има 25 това-
ро-разтоварителни рампи.

ръст въпреки 
кризата
По думите на Хамърс един-
ственото влияние на криза-
та е било върху обемите на 
поръчките. Той коментира 
обаче, че 2009 г. е завър-
шила с около 10% ръст на 

оборота. “През следващата 
година очакванията са за 
ново 8-10% увеличение”, 
каза Хамърс, като обясни, 
че компанията се надява да 
увеличи клиентите си. Фак-
тор за повишаване на оборо-
та ще се окаже и фактът, че 
в България няма достатъчно 
логистични и дистрибутор-
ски фирми, които предлагат 
пълна централизация на ус-
лугите. “Конкуренцията в 
България все още е малка 
и тя е в лицето на фирмите, 
които имат складови поме-
щения с различен темпера-
турен режим.”

основните клиенти
Основните клиенти на 
“Унивег” са търговските 
вериги “Билла”, МЕТРО 
Кеш енд Кери” и “Лидл”. 
Фирмата работи и със заве-
денията за бързо хранене 
KFC, Burger King, SubWay, 

Starbucks Coffee, пицариите 
“Мис Каприз”, Nordsee и 
Fivepi. 

радослава Димитрова

“Унивег” инвестира 6.5 млн. EUR в логистична база у нас

13.1 
▶ процента е годишни-
ят спад на строителна-
та продукция в края на 
септември, а на месечна 
резултатите са с 1.1% по-
ниски, отчитат от НСИ

Статистика
9.3% ръст в 
промишленото 
производство

С 9.3% се увеличава про-
мишленото производ-
ство в края на септември 
в сравнение със същия 
месец на 2009 г., отчитат 
от НСИ. На месечна база 

▶

промяната също е поло-
жителна, като ръстът 
е 1.6%. 

Увеличение на годишна 
база има в добивната про-
мишленост - със 17.8%, и в 
преработващата - с 13%, 
докато в производство-
то и разпределението на 
електрическа и топлое-
нергия и газ се наблюдава 
намаление от 3.6%.

▶

През септември 2010 г. 
спрямо предходния месец 
промишленото производ-
ство в добивната про-
мишленост се увеличава 
с 3.1%, в преработващата 
- с 2.8%, докато в произ-
водството и разпределе-
нието на електрическа 
и топлоенергия и газ е 
регистрирано намаление 
с 4.1%.

▶

ва Николай Костов, пред-
седател на Асоциацията на 
собствениците на аптеки. 
Аптечният пазар включва 
не само лекарствата, но и 
хранителните добавки.

пазар с потенциал
“Продажбите на фармацев-
тични и медицински стоки 
не само не се свиват, а дори 
имат голям потенциал за 
увеличаване в бъдеще”, ка-
тегоричен е Кунчо Трифо-
нов, регионален мениджър 
на анализаторската компа-
ния IMS Health България. 
По думите му към момента 
разходите за медикаменти 

оборотът от търговията с храни и напитки остава сравнително стабилен, тъй като търсенето на тези 
стоки не се променя  СНИмка марИНа аНгелова

▶

обувки се увеличават зара-
ди ученическата кампания 
през септември. Всъщност 
септември е вторият по си-
ла месец в продажбите на 
облекло и обувки след де-
кември”, казва Рая Попова, 
координатор на Българската 
ритейл асоциация.

Според статистиката и 
на месечна, и на годишна 
база най-силно свиване в 
оборотите има в търговията 
с фармацевтични и меди-
цински стоки, козметика и 
тоалетни принадлежности. 
На месечна база спадът е с 
1.4%, а на годишна - 9.8%. 
Според търговците резул-
татите не са показателни, 
тъй като на едно място се 
изследват разнородни про-
дукти и към момента всъщ-
ност по-скоро има спад в 
козметиката, но не и в тър-
говията с фармацевтични 
продукти. 

“Козметичните проду-
кти следват тенденциите 
на всички бързооборотни 
стоки с изключение на хра-
ните и резултатите в нашия 
сектор не са много добри”, 
коментира Лукан Луканов, 
председател на надзорния 
съвет на “Арома”. Той уточ-
нява, че все пак продажби-
те на козметични продукти 
за ежедневна употреба като 
пасти за зъби или сапун и 
шампоан, както и на то-
алетни принадлежности 
като четки за зъби остават 
стабилни. В същото време 
свиване има при боите за 
коса и кремовете за лице. 

“На аптечния пазар не 
само че няма спад, но дори 
отчитаме над 10% ръст от 
началото на годината”, каз-

в България са най-ниски 
в цяла Европа. От друга 
страна, той обръща внима-
ние на това, че всеки лев 
от Националната здравно-

осигурителна каза (НЗОК) 
създава двойно по-голям 
оборот на аптечния пазар. 
С увеличението на бюджета 
на НЗОК с около 40 млн. 

лв. резултатът за аптечния 
пазар ще е ръст в приходите 
с около 80 хил. лв.

Дарина Черкезова

За компанията
“Унивег” в 
България от 4 
години

Белгийската логистич-
на компания “Унивег” 
стъпва на българския 
пазар през 2006 г. Това 
е част от експанзията 
на фирмата в Източна 
европа.

основната й дейност 
е логистика, транспорт 
и доставки на пресни и 
замразени хранителни 
продукти за хранителни 
вериги, вериги ресто-
ранти, производители и 
вносители.

▶

▶

Доменик Хамърс, регионален мениджър на “Унивег” 
за България (вляво),  и адриан иванов, мениджър 
логистика очакват да привлекат нови клиенти през 
следващата година  СНИмка БоБИ Тошев

▶



Финансовите резул-
тати на компанията 
надминаха очаквания-
та на пазара

Най-голямата компания за 
финансови услуги в Хо-
ландия ING Groep NV се 
подготвя за организиране-
то на първично публично 
предлагане на застрахова-
телния си бизнес, предаде 
Bloomberg. IPO-то е част от 
плана до 2013 г. дружество-
то да раздели банковото 
от застрахователното си 

подразделение, да продаде 
второто и да се раздели с 
американския си бизнес 
за онлайн банкиране. Това 
бяха някои от условията на 
Европейската комисия, сре-
щу които през 2009 г. ING 
получи спасителен заем от 
10 млрд. EUR.

Листване
До края на годината компа-
нията ще раздели банкира-
нето от застраховането, след 
което ще организира IPO-то. 
По първоначална информа-
ция застрахователното дру-

жество ще стане публично 
през 2012 г. Ако условията 
са благоприятни обаче, това 
може да се случи още през 
четвъртото тримесечие на 
2011 г., прогнозира изпълни-
телният директор на групата 
Ян Хомен. Отворена остава 
и възможността както за ед-
но общо IPO, така и за две, 
фокусирани в съответните 
стратегически региони. В 
Европа листването ще е на 
базата на стабилната кешова 
позиция и потенциала за 
растеж на бизнеса в разви-
ващите се пазари. В САЩ 
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ING подготвя IPO на 
застрахователния си бизнес

Общинските такси за телекомите 
се оказаха цени за настилка
Кметове не разкопа-
вали улици за съоб-
щителните мрежи, за 
да не връщат пари по 
европейски проекти

Парите, които общини-
те събират от телекому-
никационните компании 
за прокарване на инфра-
структура, се оказаха це-
ни за възстановяване на 
настилките. Това обясниха 
от Националното сдруже-
ние на общините по повод 
оплакванията на опера-
торите, че местните вла-
сти им налагат незаконни 
такси. Преди ден фирми 
от бранша се оплакаха от 
тази практика, въпреки 
че според Закона за елек-
тронните съобщения из-
ползването на публична 
общинска собственост за 
преминаване на електрон-
ни съобщителни мрежи е 
безплатно. 

обяснението
Изпълнителният директор 
на Националното сдруже-
ние на общините в репу-
блика България (НСОРБ) 
Гинка Чавдарова отхвърли 
обвиненията, че общините 
налагат незаконни такси. 
Според нея те определят 
единствено цени за въз-

предимството на клона е в 
пенсионните услуги, допъл-
ни Хомен. 

резултати
Положителното движение 
на пазара след обявяването 
на новината се дължи и на 
добрите резултати за три-
месечието до септември. 
Акциите на гиганта скочи-
ха с 4% на фондовата бор-
са в Амстердам. Компани-
ята отчете чист финансов 
резултат от 371 млн. EUR 
и печалба преди облагане 
от 1.53 млрд. EUR (срещу 
801 млн. EUR година по-
рано и 1.39 млрд. EUR, 
очаквани от анализатори-
те). Печалбата само на за-
страхователния бизнес се е 
свила от 551 млн. EUR до 
18 млн. EUR. Причината 
е в огромното балансово 
отписване на положител-
на репутация, след като 
финансовите провизии на 
американското подразде-
ление се оказаха недоста-
тъчни. 

За да повиши инвестици-
онната му стойност, ING 
планира да намали разходи-
те на американския застра-
хователен бизнес поне със 
100 млн. EUR. Листването 
обаче ще стане едва когато 
дружеството е достатъчно 
независимо и рентабилно, 
за да издържа дейността си, 
заявиха от компанията. 

становяване на улиците и 
другата общинска собстве-
ност, след като тя бъде раз-
копана от съобщителните 
дружества.

Както в. “Пари” писа оба-
че, в някои градове, като 
Варна, има пълна забра-
на за разкопаване на на-
стилките. Гинка Чавдарова 
обясни, че не е запозната 
с конкретните случаи, но 
те вероятно са свързани с 
изискванията по проектите 
с европейско финансиране. 
При получаване на средства 
за подобряване на инфра-
структурата от фондовете 
на ЕС кметовете често под-
писват декларации, че няма 
да променят нищо по про-
ектите в 5-годишен срок. 
“При последваща проверка 
дори най-малкото разко-
паване може да доведе до 
изискване за връщане на 
отпуснатото финансиране”, 
обясни тя. Според Гинка 
Чавдарова в такива случаи 
е добре телекомуникацион-
ните оператори да търсят 
съдействие от НСОРБ.

Санкции
Другата институция, от 
която Сдружението за 
електронни комуникации 
се оплаква - Комисията за 
регулиране на съобщени-
ята (КРС), определи като 

Снимка емилия коСтадинова

некоректни твърденията, 
че със санкциите си въз-
препятства развитието на 
малките компании. От ко-
мисията подчертаха, че 
санкционират единствено 
в случай на установено 
нарушение. “До нелоялна 

конкуренция би довело 
именно неупражняването 
на правомощията ни да на-
лагаме наказания. Ако не 
вземем мерки, спазващите 
законите дружества ще 
бъдат ощетени”, заявиха 
от комисията.

По повод предложението 
на сдружението за приема-
не на нови общи условия 
за използване на каналната 
мрежа на БТК (вече “Вива-
ком” - бел. авт.), от КРС за-
явиха, че вече се работи по 
такива промени. В момента 

текат обществени консулта-
ции, но е необходимо време 
всички становища да бъдат 
обработени. Очаква се КРС 
да излезе с окончателно 
решение по въпроса след 
заседанието си днес.

пламен Димитров

GM отчете добра 
печалба преди 
първичното предлагане

2.16 
▶ млрд. USD печалба за 
третото тримесечие 
отчете детройтски-
ят автомобилен гигант  
General Motors Co.

Северна Америка 
остава най-
печелившият пазар на 
компанията

Детройтският автомобилен 
гигант General Motors Co. 
отчете печалба от 2.16 млрд. 
USD за третото тримесе-
чие, предаде Bloomberg. 
Резултатите от отличното 
представяне идват точно по 
време на роудшоуто, орга-
низирано от GM във връзка 
с планираното за следва-
щите седмици първично 
публично предлагане. Чрез 
IPO-то компанията очаква 
да набере поне 10.6 млрд. 
USD. За целта в продажба 
ще бъдат пуснати 365 млн. 
акции в ценовия диапазон 
26-29 USD. 

резултати
Общите приходи на авто-
мобилния производител 
са достигнали 34.1 млрд. 
USD. За сравнение печалба-
та преди лихвено и данъчно 
облагане е била 2.28 млрд. 
USD, или с 12% повече 
спрямо миналото триме-
сечие (2.03 млрд. USD). 
Въпреки пазарния спад от 
30% в продажбата на авто-
мобили GM се представя 
добре, заяви главният из-
пълнителен директор на 
фирмата Дан Акерсон. Ги-
гантът, в който засега пра-

вителството на САЩ държи 
61%, успя да съкрати раз-
ходите си чрез обявената 
преди година процедура по 
несъстоятелност. 

региони
Най-добро е представянето 
на северноамериканския 
пазар, отчита гигантът. 
Продажбите са скочили с 
33% до 2.13 млрд. USD 
спрямо второто тримесе-
чие. Също толкова е на-
раснало и производството 
- до 707 хил. автомобила. 
Все още обаче трябва да 
подобрим резултатите си в 
Европа, признава Акерсон. 
Загубата на компанията в 
региона достигна 559 млн. 
USD, или над три пъти по-
вече от тази през миналото 
тримесечие (160 млн. USD). 
Перспективни остават дър-
жавите от групата БРИК 
(Бразилия, Русия, Индия, 
Китай). Само в Китай ги-
гантът планира да продаде 
до края на годината 2 млн. 
автомобила.

ако условията са благоприятни застрахователното дружество на ING може да 
стане публично още догодина, прогнозира изпълнителният директор на група-
та Ян Хомен

▶

Снимка blooMberG

С парите, които общините събират от телекомуникационните компании, се възстановяват нарушените 
улични настилки
▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8339 8360
Калай LME USD/т 25920 25950
Олово LME USD/т 2472,5 2490
Цинк LME USD/т 2446 2462
Алуминий LME USD/т 2369 2392
Никел LME USD/т 23260 23300
Алуминиева сплав LME USD/т 2230 2190

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1353,2 1353,7
Сребро LME USD/тр.у. 24,71 24,75
Платина LME USD/тр.у. 1711 1715
Паладий LME USD/тр.у. 646,5 648
Родий LME USD/тр.у. 2270 2270

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Октомври	 Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 83,42 83,42
Брент ICE USD/б 84,97 84,97
Газьол ICE USD/т 716,25 716,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,96 3,96
Бензин 95 NYMEX USD/т 750 -
Нафта NYMEX USD/т 750 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 265,47
Царевица Yellow CBT USD/т 230,96
Ечемик Feed ASX USD/т 232,76
Памук No.2 NYBOT USD/т 2849,65
Какао  NYBOT USD/т 2785,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4398,15
Соя No.2 ICE USD/т 455,06
Захар White NYSE LIFFE USD/т 726,00

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.11.2010. 

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,38211
Бразилски реал BRL 10 8,43030
Канадски долар CAD 1 1,37155
Швейцарски франк CHF 1 1,46449
Китайски ренминби юан CNY 10 2,12124
Чешка крона CZK 100 7,98200
Датска крона DKK 10 2,62242
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,21749
Хонконгски долар HKD 10 1,81762
Хърватска куна HRK 10 2,66753
Унгарски форинт HUF 1000 7,09714
Индонезийска рупия IDR 10000 1,57856
Исландска крона ISK 100 3,18016
Японска йена JPY 1000 
Южнокорейски вон KRW 100 1,73713
Литовски литаc LTL 1000 1,24892
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,75663
Малайзийски рингит MYR 10 1,13213
Норвежка крона NOK 10 4,52037
Новозеландски долар NZD 10 2,39729
Филипинско песо PHP 10 1,05783
Полска злота PLN 100 3,25164
Нова румънска лея RON 10 4,93984
Руска рубла RUB 10 4,54126
Шведска крона SEK 100 4,58093
Сингапурски долар SGD 10 2,10045
Словашка крона SKK 10 1,07961
Тайландски бат THB 100 4,71443
Нова турска лира TRY 10 9,87244
Щатски долар USD 1 1,41103
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,03140

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

9.11.2010	г.

158,11 157,34 156,56 156,18 154,25 154,25   
12,01 11,95 11,90 11,87 11,72 11,72   
84,43 84,02 83,61 83,20 81,97 81,97   
103,49 102,99 102,49 101,99 100,48 100,48   
783,44 779,64 775,83 772,03 760,62 760,62   
182,34 181,47 180,61 179,74 173,66 173,66   
81,84 81,44 81,05 80,66 78,69 78,69   
160,64 159,87 159,09 158,32 154,46 154,46   
329,50 327,93 326,36 324,79 313,81 313,81   
212,95 211,94 210,92 209,91 202,81 202,81   
250,34 249,15 247,96 246,76 238,42 238,42   
86,69 86,28 85,86 85,45 82,56 82,56   
242,62 241,47 240,31 239,16 231,07 231,07   

до	15.00	ч.	на	9.11.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд 
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Смесен - балансиран 4.8187 4.8428  5.0114 4.8187  4.7223   -6.42% 15.50% -10.18% -22.91% 21.01.2008
фонд в акции 7.2700 7.3064  7.5608 7.2700  7.1246   2.63% 14.20% -0.29% -10.76% 23.01.2008
Смесен - консервативен 10.1611 10.3135  10.5675 0.0000  0.0000   1.01% 0.10% 1.28% 1.42% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.0967    2.0967    -15.87% 28.66% -18.65% -57.48% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.4947    2.4947    -16.13% 25.23% -18.59% -50.90% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.3822  11.3765  11.3594 11.3708 11.3708 11.3765 5.90% 0.12% 6.96% 6.36% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.7083  10.6550  10.5485 10.6017  0.0000 -0.51% 3.64% -0.64% 3.11% 06.10.2008
фонд в акции 9.7892  9.7405  9.5944 9.6431  0.0000 -5.25% 8.61% -5.63% -1.26% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.0242    12.8952    -3.92% 5.85% -4.73% 5.31% 14.12.2005
фонд в акции 7.5851    7.5100    -10.34% 10.64% -14.12% -5.41% 01.03.2006
фонд в акции 4.3580    4.3149    -26.28% 12.71% -26.77% -17.47% 21.06.2006
фонд в акции 7.7158    7.4911    -5.42% 11.59% -1.61% -9.93% 05.02.2008
фонд в акции 11.4574    11.1237    8.40% 12.49% 10.97% 3.93% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.1586    12.1586    7.17% 0.17% 8.45% 8.34% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.5479    82.2590  82.5479  -0.46% 1.39% -1.47% -4.40% 20.11.2006
фонд в акции 47.7506    47.5118  47.7506  -7.99% 2.63% -10.09% -13.16% 20.11.2006
фонд в акции 63.2003    62.8843  63.2003  -8.33% 4.88% -6.69% -11.86% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.6132    96.1600    -5.63% 3.35% -7.35% -0.84% 04.01.2007
Смесен - балансиран 78.8246    77.6510    -5.54% 2.47% -6.99% -7.21% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31995    1.31731    5.60% 0.72% 6.56% 5.75% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.07457    1.06815    -0.44% 4.17% -0.89% 1.40% 01.12.2005
фонд в акции 0.73690    0.72595    -5.73% 8.29% -6.74% -6.49% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.74224    0.73780    1.13% 2.55% 2.08% -10.62% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05276    1.04961    2.62% 0.40% 3.57% 3.32% 07.05.2009

Смесен - балансиран 96.9394    95.9748    -6.11% 6.73% -6.87% -0.73% 07.12.2005
Смесен - балансиран 101.7712    100.7586    -7.72% 5.73% -9.11% 0.27% 06.03.2006
фонд в акции 81.7085    80.4919    -9.80% 9.66% -11.59% -2.47% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 123.5471    123.5471    7.54% 0.47% 8.24% 7.22% 31.10.2007
 93.3805    93.0073    3.43% 2.41% 0.87% -2.48% 01.02.2008
 107.3166  107.2094  106.8878  107.2094  4.68% 0.65% 5.36% 5.23% 01.07.2009
Смесен - балансиран 4.7368     4.7084     -3.68% 7.97% -3.60%*** 4.70% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8888  0.8844   0.8822   0.8778     -16.48% 13.74% -18.14%*** -8.47% 01.06.2009
             
Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.0626     16.9436     -8.91% 6.84% -10.65% 9.16% 28.09.2004
фонд в акции 10.5174    10.3712     -13.82% 8.94% -16.11% 0.90% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1612     1.1440     -10.38% 11.61% -7.82% 1.33% 10.05.2004
фонд в акции 0.7548     0.7436    8.18% 11.78% 10.38% -6.97% 04.10.2006
фонд в акции 1.0323     1.0170    17.70% 10.36% 17.26% 0.57% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 131.3572  131.1609  130.8991    3.93% 3.22% 5.02% 6.13% 04.05.2006
Смесен - балансиран 14.0121  14.0121  13.8734    -6.89% 8.20% -8.08% 1.62% 17.12.2004
фонд в акции 0.7424  0.7351  0.7278    -0.93% 15.25% -4.03% -6.78% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 796.0994    790.1435    2.08% 5.64% 2.63% -8.21% 09.05.2008
фонд в акции 714.0758    708.7336    0.72% 6.94% 1.39% -11.48% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.4325    11.4325    5.18% 1.20% 5.64% 2.84% 30.01.2006
Смесен - балансиран 119.4863    119.4863    -0.44% 5.34% -0.99% 2.06% 30.01.2005
фонд в акции 6.7123    6.7123    -4.70% 10.70% -5.93% -8.00% 30.01.2006
фонд в акции 10.1631    10.1631    0.93% 2.32% 1.38% 0.91% 30.01.2009
           
фонд в акции 7.9362    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5228  0.5202  0.5176    -0.69% 7.37% -2.40% -19.74% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7415  0.7389  0.7363    -0.68% 3.25% -1.12% -9.68% 19.11.2007
Смесен - консервативен 1.0008  0.9993  0.9978    3.78% 1.07% 4.38% -0.02% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
Фонд на паричен пазар 1.2739  1.2720  1.2701    5.18% 0.20% 6.13% 5.30% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.2954  1.2915  1.2876    5.69% 0.83% 6.54% 5.65% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8602  0.8568  0.8534    -1.06% 2.96% -1.31% -3.27% 16.03.2006
фонд в акции 0.6232  0.6201  0.6170    -7.64% 5.32% -8.23% -9.76% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7162  0.7133  0.7104    -6.17% 4.12% -6.50% -11.58% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар             19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0393  1.0393  0.9873    N/A N/A N/A N/A 

Фонд на паричен пазар 1.1854    1.1854    3.47% 0.12% 4.06% 3.71% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0363    до 90 дни  над 90 дни  2.16% 3.37% 3.44% 0.50% 12.09.2005
     1.0208  1.0311      

Смесен - балансиран 7.5923    7.5923    -7.57% 9.94% -7.22% -5.69% 01.03.2006
фонд в акции 6.6086    6.6086    -5.73% 9.63% -7.50% -8.44% 01.03.2006
фонд в акции 2.9635    2.9635    5.67% 14.90% 6.37% -28.65% 05.04.2007
фонд в акции 10.4972    10.4972    0.65% 1.85% 1.52% 2.57% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7983 0.7944  0.7924                           0.7865                0.7865 0.7904   0.7708 8.39% 11.97% 7.05% -5.23% 22.05.2006
фонд в акции 0.4431 0.4410         0.7924                          0.4366              0.4366 0.4388   0.4279 6.23% 15.32% 0.81% -20.93% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 110.1565   108.8032  107.9912    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 322.9847    322.0171    3.34% 0.42% 4.08% 7.02% 17.11.2003
 13.5174    13.2510    2.68% 2.57% 3.26% 6.05% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.2586    11.8980    -0.11% 5.54% 0.09% 3.84% 27.12.2005
фонд в акции 8.6742    8.4191    -1.38% 11.43% -1.99% -3.12% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.9056    20.9056    3.09% 4.28% 3.48% 1.44% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.6252    6.5921    -2.10% 4.99% -3.49% -11.27% 01.06.2007
Смесен - балансиран 8.0037    7.9637    -1.71% 4.96% -2.51% -6.26% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.7884    11.7590    8.41% 2.98% 9.57% 5.22% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1841    1.1604    -3.21% 5.11% -3.28% 4.16% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0483    1.0379    -0.48% 3.83% 0.68% 1.97% 10.06.2008

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика

Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference

ЕВРО EUR 1 1,96 0

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,42077 -0,00414

БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,34185 0,06776

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,41399 0,01005

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,45936 0,00196

КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,14112 0,03016

ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,94472 -0,01131

ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62408 0,00035

ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,28258 0,01456

ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,83233 0,02293

ХъРВАТСКА КУНА HRK 10 2,65539 -0,00351

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,15373 0,01957

ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,59743 0,02286

ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,20586 0,04393

ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000

ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,72350 -0,01594

ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,27830 0,01776

ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000

ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75741 -0,00039

МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,15552 0,00340

МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,59482 0,06502

НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,42178 0,00030

НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,10624 0,00006

ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,28049 0,03354

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 5,03522 0,04827

НОВА РУМъНСКА ЛЕЯ RON 10 4,57215 0,00779

РУСКА РУБЛА RUB 100 4,62590 0,04568

ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,10361 0,00244

СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,10262 0,01028

ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,79935 0,04631

НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1,00361 -8,96342

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,42036 0,01783

ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,06331 0,00344

ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1987,87000 -1,03000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 12.11.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 11.11.2010 г.

ПРЕХВъРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВъРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	10.11.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0363	лв. 1.0208	лв. 1.0311	лв. 2,16	% 3,44	%

Сентинел	-	Рапид 1,1854	лв. 1,1854	лв. 3,47	% 4,06	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	9	ноември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	10/11/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,256224 € 1,281348 € 1,249943
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,920250 € 0,938655 € 0,915649

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,900849 € 0,918866 € 0,896345

Цените са валидни за поръчки, подадени на 11/5/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	11/11/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,15  лв. 1,15  лв. 1,15 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 11/11/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

N/A 13.4974  12.2405   8.6614  
323.6297 N/A 12.1985 8.6317  
325.2422 13.3842 N/A 8.5891  
325.2422 13.3842 12.1384 N/A  

Piraeus	Funds Цени за дата 9.11.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 7.0446 6.7876

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0.6101 0.5878

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2.4539 2.4055

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9.6942 9.3177

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10.2775 9.9760

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10.3998 10.1949

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).
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Цената на 
благород-
ния метал 

отбеляза пониже-
ние и по време на 
вчерашната сесия 
в Лондон загуби 22 
USD от стойността 
си. Слабият интерес 
на инвеститорите 
беше главна причи-
на за това

По време 
на борсо-
вата сесия 

в сряда изме-
рителят добави 
136 пункта към 
стойността си. С 
постигнатия ре-
зултат индексът се 
върна на нивото 
си отпреди четири 
месеца

индекс на деня

1.4
▶ процента се пови-
ши японският индекс 
Nikkei 225 и достигна 
9831 пункта

Цифра на деня

1.78

Петролът навакса загубите от вторник
Цената на петрола отно-
во се върна над 87 USD/
б, след като във вторник 
затвори с понижение от 
0.77%. Много важна роля 
за поскъпването изиграха 
неофициалните данни за 
натрупаните количества 
от суров петрол в САЩ 
през миналата седмица.
Според предварителните 
изчисления на Американ-
ския петролен инсти-
тут запасите от нефт в 
страната са намалели със 
7.4 млн. барела до 360.2 
млн. барела. Натрупаните 
количества бензин също 
се очаква да са паднали 
с 3.45 млн. барела и ако 
това се потвърди офици-
ално, общият им обем ще 
е намалял до 216.3 млн. 
барела. Официалният 
доклад на американското 
енергийно министерство 
ще бъде изнесен по-къс-
но днес. Статистиката 
показва, че в 75% от 
случаите през последните 
четири години данните на 
института съвпадат с обя-
вяваните от енергийното 
министерство.

За разлика от САЩ в 
Китай потреблението на 
петрол бележи пониже-
ние. Според информация 
на Bloomberg през октом-
ври азиатската държава е 
внесла 16.1 млн. т суров 
петрол, или по 3.8 млн. т 

с които се откриват нови 
нефтени находища, ще 
намаляват. Допълнител-
но към това се добавя и 
очакването за ръст при 
потреблението на гориво 

заради възстановяването 
на глобалната икономика. 
От банката добавят, че 
въпреки високите цени 
в момента петролът има 
накъде да поскъпва още 

и няма да е изненада, ако 
през 2011 г. тя премине 
100 USD/б.На борсата в 
Ню Йорк цената на су-
ровия петрол с доставка 
през декември се търгува-

ше за 87.13 USD/б, което 
е повишение от 0.46%. 
При сорта Брент за същия 
период също се наблю-
даваше поскъпване от 
0.12% до 88.76 USD/б.  

На борсата 
в Ню Йорк 

цената на суровия 
петрол с доставка 
през декември се 
търгуваше  
за 87.13 USD/б

На по-
следната 
борсова 

сесия суровината 
успя да добави 8 
USD към стойността 
си. Анализаторите 
приемат спада като 
нормална корекция 
на фона на бурния 
ръст в предишните 
сесии

на ден. Това количество 
остава далеч от абсолют-
ния рекорд, поставен през 
септември 2009 г. - 22.9 
млн. т.

Рязкото поскъпване на 
петрола през последните 
две седмици принуди 
финансовият гигант 
Goldman Sachs Group Inc. 
да ревизира предишни-
те си ценови прогнози. 
Изчисленията, които са 
направили анализаторите 
на банката, показват, че 
цената на петрола ще 
бъде значително по-ви-
сока през 2012 г. Според 
тях запасите от петрол по 
целия свят ще продължат 
да намаляват, а темповете, 

Георги Георгиев 
gеorgi.georgiev@pari.bg

▶ процента загуби нерафи-
нираната захар на борса-
та в Ню Йорк и достигна 717 
USD/т

▶ запасите от петрол играят една от най-важните роли при образуването на цената                        СНимки BloomBerg

Стока на деня

1.53
▶ процента загуби злато-
то от стойността си и 
се търгуваше за 1389 USD/
тр. у.

ОБЯВА 

Български пощи ЕАД открива 

„Конкурс за избор на Водещ мениджър и Банка довереник 
на облигационна емисия с емитент Български Пощи ЕАД”

1. Описание на обекта на конкурса 
Конкурсът включва избор на изпълнител по две обособени по-

зиции:
- Избор на Водещ мениджър с цел: емитиране на обикновени, безна-

лични, обезпечени, лихвоносни, неконвертируеми и свободно прехвър-
ляеми облигации в размер на 15 млн. евро, с гратисен период на главница 
от 24 месеца, купонни плащания на 3 месеца, базирани на 3М Euribor + 
надбавка и възможност за лихвен суап, вграден кол опция, която може 
да бъде упражнена най-рано след 24 месеца. Погасяване на главницата: 
на тримесечни равни вноски след втората година. Основна цел на еми-
сията: преструктуриране на текущи задължения по банкови кредити и 
финансови лизинги. Начин на пласиране - частно и последващо допуска-
не на емисията за търговия на Българска фондова борса – София АД. 

- Избор на Банка довереник на облигационерите.
Участниците могат да подават оферти и по двете позиции, като 

един кандидат има право само на една оферта по позиция.
2. Общи и специални условия:
- В конкурса могат да участват местни и чуждестранни банки със 

седалище в Р.България., получили и притежаващи валидно разрешение 
(лиценз) издадено от БНБ за извършване на банкова дейност. 

- Участниците да притежават финансови възможности и отлична 
репутация за изпълнение на предмета на поръчката. В тази връзка до 
участие в конкурса се допускат кандидати, които отговарят на след-
ните минимални изисквания:

- Имат присъден дългосрочен кредитен рейтинг от една от следните 
световно признати рейтингови агенции Standard & Poor’s, Fitch Ratings 
или Moody’s. Кредитния рейтинг следва да бъде най-малко от инвести-
ционен клас: Baа3 за Moody’s, BBB- за S&P или BBB- за Fitch;

- Кандидатите да нямат квалифицирано одиторско мнение в годиш-
ният одиторски долад за последната финансова година – 2009 г.

- Не се изисква гаранция за участие в конкурса.
3. Списък на документите, които следва да бъдат представе-

ни от кандидатите:
- Предложение /Оферта/ по образец предоставена в отделен плик с 

надпис «Предложение» и данните на Кандидата.
- Всички останали документи и презентации да бъдат поставени в 

отделен плик съдържащ подписан и подпечатан опис. Пликът да бъде 
наименован «Придружителни документи» и да има изписани данните на 
Кандидата.

- Удостоверение за актуално състояние, издадено не по-рано от 2 /
два/ месеца от представянето му, или „Единен идентификационен код” 
(ЕИК).

- участниците да представят следните документи:
• Заверен годишен финансов отчет на участника, придружен от 

одитно становище за 2009 г. - копие със заверка „Вярно с оригинала”
• Документ удостоверяващ кредитния рейтинг присъден от Standard 

& Poor's, Fitch Ratings, Moody’s - копие със заверка „Вярно с оригинала”.
• За доказване на техническите възможности и квалификация по об-

щите условия на Конкурса участниците да представят Разрешение 
(лиценз) за извършване на банкова дейност, издадено от БНБ - копие със 
заверка „Вярно с оригинала”.

- Административни сведения за Участника, вкл. адрес и телефон за 
връзка.

- Декларации за липса на обстоятелства по т.2 и т.3 от Конкурсната 
документация

- Декларация, по т.2.2, т. 2.3, т. 4.1 от критериите и методиката за 
оценка на кандидатите.

- Декларация, за запознаване с условията на Конкурса.
4. Време и начин за предоставяне на информация: на участници-

те ще бъде предоставен пакет от финансова и обща информация съ-
държащ – прогнозни финансови отчети, допускания за развитието на 
компанията, историческа информация:

5. Срокове и място за получаване на конкурсната документа-
ция - конкурсната документация се предоставя срещу документ за 
платена такса в размер на 10 лв. на електронен носител при писменно 
поискване от Кандидата, подписано и подпечатано от негов законен 
представител, всеки работен ден от 9.00 до 17.00 часа в деловодство-
то на Български Пощи ЕАД на адрес ул. “Академик Стефан Младенов” № 
1, бл. 31, София. Таксата се заплаща по сметка на Български Пощи ЕАД: 
IBAN BG88RZBB91551032734305. Краен срок за получаване на конкурсната 
документация: до 17.00 ч. на 24.11.2010 г. Краен срок за внасяне на предло-
женията на участниците – 17.00 ч. на 25.11.2010 г. Предложенията се при-
емат само на място в деловодството на Български Пощи ЕАД на адрес 
ул. “Академик Стефан Младенов” № 1, бл. 31, София. Първото заседание 
на комисията за разглеждане, оценка и класиране на предложенията ще 
се проведе от 9.30 ч. на 26.11.2010 г.

6. Валидност на предложението: отправените количествени 
предложения да имат минимален срок на валидност 30 дни за водещия 
мениджър/поемател и 3 месеца за банката довереник.

ГАМАКАБЕЛ  -  АД   гр.  Смолян,

Уведомява своите акционери, че е представен  финансов отчет  
на  дружеството  за  III-ро трим. 2010 год. в  КФН и БФБ. Същи-
ят е  на  разположение в офиса  на  дружеството - гр. Смолян, 
ул.“Хан Аспарух“ № 1 от 10 до 12 часа  всеки  работен  ден.

▶ Сесията в сряда донесе на среброто загуба от 7%. На 
борсата за метали в Лондон то се търгуваше за 26.86 
USD/тр. у., загубвайки 2 USD от стойността си
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Българите извън граница 
продължават да изпращат 
пари в родината въпре-
ки кризата. Това показва 
докладът на Световната 
банка за  сумите, които 
емигрантите са пращали 
към родните си места през 
тази година. 

Българските емигранти 
ще изпратят у нас 1.6 млрд. 
USD (2.24 млрд. лв.) през 
2010 г., което е с 4% повече 
в сравнение с предходната 
година. Въпреки кризата и 
финансовите затруднения 
нашенците, които работят 
в чужди държави, про-
дължават да подпомагат 
семействата си, а по този 
начин да финансират и 
икономиката. От данните 
на Световната банка става 
ясно, че емигрантите са 
близо 1.2 млн. души, или 
16% от населението на 
България. Сред най-пред-
почитаните дестинации 
за работа и живеене на 
българските емигранти 
са Турция, Испания, Гер-
мания, Гърция, Италия, 
Молдова, Великобритания, 
САЩ, Румъния и Канада.

Класация
Най-много пари от еми-
грантите в страните от Ев-
ропа и Централна Азия са 
получили Русия и Сърбия 
- по 5.6 млрд. USD, след 
тях се нарежда Украйна с 
5.3 млрд. USD. България е 
на шесто място в региона. 
След нас са Азербайджан 
с 1.5 млрд. USD, Молдова 
и Албания с по 1.3 млрд. 
USD.

Тенденция
В доклада на Световна-
та банка се посочва още, 
че не само българските 
емигранти изпращат фи-
нансови средства. Тази 
тенденция е характерна за 
всички страни по света, но 
тя е най-силно изразена в 
развиващите се държави. 
През 2009 г. общото ко-
личество пари, които са 
се влели в икономиките на 
тези държави, е било 307 
млрд. USD. Прогнозите са 
за 2010 г. те да се увеличат 

Българските емигранти ще налеят 
2.24 млрд. лв. в икономиката

▶ България	
Население	 7.6	млн.	души
Брой емигранти 1.2 млн. души 
Топдестинации Турция, Испания, Германия, Гърция, Италия, Молдова, Англия,  
 САЩ, Румъния, Канада
	
Емигранти	с	висше	образование	 	 											 	 	 	 	 	16%
Лекари                       2.90%
Емигрирали през 2010 г.                                              107 хил. души

Парични	преводи
2003 г.    1.718 млрд. USD
2004 г.    1.723 млрд. USD
2005 г.    1.613 млрд. USD
2006 г.    1.716 млрд. USD
2007 г.    1.694 млрд. USD
2008 г.    1.874 млрд. USD
2009 г.    1.558 млрд. USD
2010 г.    1.602 млрд. USD

до 325 млрд. USD. А през 
2012 г. сумата ще набъбне 
с още близо 60 млрд. USD 
до 370 млрд. USD. Сред 
най-желаните дестинации 
за работа са САЩ, Русия, 
Германия, Саудитска Ара-

2011	г.
Кои	ще	са	 
най-желаните	
места	за	миграция			

1 САЩ

2Русия 

3  Германия  

4  Саудитска Арабия 

5 Канада

бия и Канада.

Откъде отлитат 
най-много пари
В световен мащаб държа-
вата, от която се изпра-
щат най-много средства, е 
САЩ. През 2009 г., парите, 
които са излезли от страна-
та, са стигнали 43.3 млрд. 
USD. Емигрантите, които 
търсят по-високи доходи 
там, също са най-много 
- 42 млн. за целия период 
на 2010 г. След Америка 
най-големите донори на 
средства през 2009 г. са би-
ли Саудитска Арабия (25.2 
млрд. USD), Швейцария 
(19.6 млрд. USD), Русия 
(18.6 млрд. USD) и Гер-
мания (10.9 млрд. USD). 
На отсрещната страна - 
най-големи получатели, са 
Индия (49.3 млрд. USD), 
Китай (48.7 млрд. USD), 
Мексико (22.6 млрд. USD) 
и дори Франция (15.9 млрд. 
USD). Статистиката показ-
ва, че като част от брутния 
вътрешен продукт делът 
на външните постъпления 
при някои от по-малките 
държави достига внуши-
телните 25%.

Вместо  
инвестиции
Паричните преводи от 

Най-предпочитаните дестинации за работа са Испания, 
Германия, Италия, Великобритания, САЩ, Румъния и Канада

325
▶ млрд. USD са изпрати-
ли емигрантите в раз-
виващите се страни 
през 2010 г. В световен 
мащаб паричните пре-
води за тази година ще 
стигнат 440 млрд. USD

Източник: Световна банка

	 	 	 2007	 2008	 2009	 2010	 2011	 2012		

Развиващи се държави   22.80% 16.70% -5,50% 6.00% 6.20% 8.10%

Източна Азия и Пасифика  23.70% 20.20% 0,30% 6.40% 7.20% 8.50%

Европа и Централна Азия  38.50% 16.50% -22,70% 3.70% 6.50% 10.40%

Латинска Америка и Карибите  6.90% 2.20% -12,00% 2.00% 7.60% 10.00%

Северна Америка и Близкият изток 21.50% 11.80% -6,30% 5.30% 4.50% 6.70%

Южна Азия   27.10% 32.50% 4,50% 10.30% 5.10% 6.30%

Цял свят   21.10% 15.10% -6,10% 5.80% 5.40% 7.50%

▶ Ръст/спад	на	паричните	потоци	

си, но темпът на ръст на 
финансовите потоци ще се 
забавя, поне докато кризата 
окончателно не си замине.

Георги Георгиев

емигрантите са жизнено-
важен източник на фи-
нансова подкрепа, които 
директно увеличават до-
ходите на техните семей-
ства, коментира Ханс Ти-
мър, директор на отдела 
“Перспективи за разви-
тие” към Световната бан-
ка. По думите му именно 
тези финансови потоци 
са основните инвестиции 
в здравеопазване, обра-
зование и за развитие на 
малкия бизнес. 

Паричните преводи през 
2008 и 2009 г. са били най-
жизненоважни за по-бе-
дните държави, се казва 
в доклада на Световната 
банка. Те се оказват жизне-
новажни за икономиките 
им след отлива на чужди 

инвестиции. 

Бъдеще
Приходите от емигранти-
те винаги са били и ще 
останат едно от главните 
пера в бюджета на по-бед-
ните държави. Голямата 
безработица в страните с 
по-високи доходи обаче 
принуждава богатите дър-
жави да свиват имиграци-
онните си квоти. С тези 
действия те се опитват да 
създават повече работни 
места за собствените си 
граждани. Всичко това не-
минуемо ще се отразява и 
върху ръста на средствата, 
изпращани от емигрантите. 
И през следващите години 
емигрантите ще продължат 
да подкрепят семействата 
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Прелом в 
оползотворяването 
на еврофондовете 
няма да има  
до края на  
2011 г. 
До момента България все 
още е донор на ЕС, това 
показват данни на Минис-
терството на финансите. 
Според справка от сайта на 
ведомството от януари 2007 
до август 2010 г. страната 
ни е внесла 1.9 млрд. лв. в 
бюджета на ЕС. Всяка годи-
на вноската, която България 
плаща, бавно се повишава. 
А в същото време усвоените 
пари от еврофондове са не-
достатъчни.

По оперативните програ-
ми са изплатени близо 1.3 
млрд. лв., а по Програмата 
за развитие на селските 
райони са платени 1.135 
млрд. лв. От разплатените 
средства обаче трябва да 
се изключат платените в 
края на юли тази година 
391 млн. лв. (200 млн. EUR) 
по програмата JEREMIE. 
Причината е простичка - те 
не са стигнали до край-
ния бенефициент, а именно 
малките и средните пред-
приятия у нас. Тези пари 
ще започнат да се харчат 
в началото на 2011 г., като 
ще се възстановят от ЕК на 
България, след като обаче 
се приспадне вноската от 
30 млн. EUR.

Ресорният  
министър
Усвояването на еврофондо-
вете ресорният министър 
Томислав Дончев го описа 
накратко по следния на-
чин: “Спасявам Дунав мост 
2, спасявам жп линията 
Пловдив - Свиленград и 
какво ли не друго спасявам. 
Ако ме питате какви са ми 
дългосрочните цели, те са 
да престана да спасявам.” 
Той признава също, че 14 
общини никога не са пече-
лили европроект. 

Успоредно с тях има и 
малки общини, където ев-
ропейското финансиране 
на глава от населението е 
над 2000 лв., както община 
Белослав, а с тези, които 
се изпълняват в момента, 
те ще достигнат вероятно 
2300-2400 лв.

изоставане
А какво мислят за темпо-
вете на оползотворяване на 
средствата хилядите бенефи-
циенти, на които проектите 
изобщо не са разгледани от 
оценителни комисии. Палма-
та на първенствотото в това 

България продължава да бъде 
нетен донор на Евросъюза

отношение държи Програ-
мата за развитие на селските 
райони, където по мярка 123 
има около 100 неразгледани 
проекта. На други е разпла-
тен само първоначалният 
аванс. Банките обаче никога 
не чакат да се “натуткат” 
държавните чиновници и 
започват процедури по опис 
и продажба на имуществата 
на бенефициентите по опера-
тивните програми (ОП), кои-
то са прибягнали до кредити. 
И бенефициентите няма как 
да се справят, при условие 
че не са им превели меж-
динните и окончателните 
плащания. 
  
Хитър ход
Вицепремиерът Симеон 
Дянков запази при себе си  
сертифициращия орган - ди-
рекция “Национален фонд”, 
което е силен коз в ръцете 
му. От друга страна, меко 
казано, е странно едно и 
също министерство да осъ-
ществява едновременно и 
сертификацията, и контрола 
на евросредствата, което е 
за сметка на качеството на 
одита, което не е убегнало от 
зоркия поглед на еврочинов-
ниците от ЕК и Европейската 
СП. От тяхна страна налице 
са сериозни препоръки към 
качеството на одита върху 
евросредствата независимо 
от двойните възнаграждения 
на одиторите, стигащи поч-
ти депутатската заплата (на 
държавен одитор - 1800 лв. 
основна месечна заплата). 
Финансовият ни министър 
извади още един силен коз в 
надпреварата в контрола над 
европарите - в средата на ав-
густ негова заместничка ста-
на една от най-подготвените 
експертки по еврофондовете 
у нас - Боряна Пенчева. Тя 7 
години оглавяваше дирекция 
“Национален фонд” и е до-
бре позната в Брюксел. 

Това е изключително 
важно предимство пред 
доскоро никому неизвест-
ния бивш габровски кмет 
(Томислав Дончев - бел. 
ред.). Под ръководството 
на Дончев са и няколко ди-
рекции с координиращи и 
информационни функции 
като:”Програмиране на сред-
ствата от ЕС”; “Мониторинг 
на средствата от ЕС”; “Ин-
формация и системи за уп-
равление на средствата от 
ЕС” - ИСУН и Централен 
информационен офис при 
Министерския съвет. 

Дянков обаче загуби кон-
трола над управлението на 
най-малката оперативна 
програма - “Техническа по-
мощ”, която премина под 
опеката на Дончев и сега 
е в щата на Министерския 
съвет. Тя е едва около 56.8 
млн. EUR, но за сметка 
на това е твърде важна за 
бъдещата дейност на дър-
жавната ни администрация 
по управлението и оценява-
нето на европроектите. Към 
нея, а и към предвидените 
средства за техническа по-
мощ в другите ОП, както 
е тръгнало, най-голям дял 

Закони
Какво трябва  
да се промени
1Да се приемат от 

парламента промени 
на Закона за обществе-
ните поръчки в частта 
за конфликта на инте-
реси при провеждането 
на търговете и съста-
вяне на заданията за 
всеки търг. Създаване на 
единен държавен орган за 
обявяване на обществе-
ни поръчки към Минис-
терския съвет.

2Създаване на специ-
фичен механизъм чрез 

изготвяне на промени за 
изменения и допълнения 
на множество закони, 
които ще позволят 
по-широк достъп на не-
правителствените орга-
низации и гражданското 
общество за контрол 
по изпълнението на спе-
челените проекти с цел 
спазването на срокове и 
обеми на финансирания.

3Коригиране на ПМС 
121, 55 и 179 в част-

та им, отнасяща се за 
сроковете за разпла-
щания, прецизиране 
на допустими разходи, 
реципрочност при дого-
варяне между управля-
ващите органи на ОП и 
бенефициентите, както 
и налагане на финансови 
санкции при забавяния 
в разплащанията и 
неспазване на договор-
ните изисквания.

4Изготвяне и прие-
мане от Народното 

събрание на проектоза-
кон за публично-частно-
то партньорство, тъй 
като засега има само една 
методика от МФ и всеки 
кмет я прилага, както му 
изнася.

14 общини 
никога не са 

печелили европро-
ект, призна минис-
търът по управле-
ние на средствата 
от ЕС Томислав 
Дончев

ще получат експертите от 
Световната банка. Те пред-
стои да дойдат у нас и да 
управляват европроектите. 
За това се договориха пре-
ди време президентът на 

Мерки
Как да се ускори 
усвояването на 
еврофондовете

използване на същест-
вуващите и поддържани 
регистри по предназначе-
ние и премахване на прак-
тиката за изискване на 
документи с мокър печат 
за субекти, вписани в дър-
жавен регистър;

създаване на държавна 
консултантска компания 
с единна тарифа за подпо-
магане в разработването 
на кандидатските проек-
ти от общините, малки-
те и средните предприя-
тия, микропредприятия-
та и кооперациите (в Гър-

▶

▶

ция е създадена АЕДА);
премахване на множе-

ството забрани за пов-
торно участие на спече-
лили вече веднъж проект 
бенефициенти за над-
стройка на спечелилия 
проект чрез нов, отнасящ 
се до този, който вече 
функционира;

разширяване на работ-
ните групи по изработва-
не на проекта за НСРР през 
следващия планов период, 
като се включат и пред-
ставители на браншови-
те организации, както и 
представители на граж-
данското общество с 
опит по европейските 
проекти;

създаване на предпос-
тавки през следващия пла-
нов период 2014-2020 г. за 

▶

▶

▶

децентрализация на оцен-
ката и мониторинга на 
част от проектите;

аутсорсване на инфор-
мационните кампании, 
съпътстващи отваряне-
то на различните пред-
ложения за набиране на 
кандидати и обученията 
на спечелилите такива за 
управлението на проекти-
те им;

въвеждане на админи-
стративна и наказател-
на отговорност за заба-
вени срокове, създаване 
на умишлени пречки пред 
бенефициентите, изис-
квания за многократни 
дублиращи документи и 
т.н., и т.н.; 

преминаване на изцяло 
външно експертно оценя-
ване на подадените пред-

▶

▶

▶

ложения, като държавни-
те експерти си запазват 
правото на контрол по 
всяко време на процеса. 
За тази цел следва да се 
подменят изцяло коми-
тетите по наблюдение 
на ОП;

облекчаване процедури-
те по изискуемите банко-
ви гаранции и гаранции за 
съфинсиране от страна 
на бенефициентите;

премахване на редица-
та забрани за повторно 
участие на спечелили вече 
веднъж проект бенефи-
циенти за надстройка на 
спечелилия проект;

подсилване на оператив-
ното управление на ПРСР 
със знаещи и можещи екс-
перти на Държавен фонд 
“Земеделие”.

▶

▶

▶
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1.9
▶ млрд. лв. е внесла Бълга-
рия в бюджета на ЕС, а по 
оперативните програми 
сме успели да усвоим  
1.3 млрд. лв.

Световната банка Робърт 
Зелик и премиерът Бой-
ко Борисов. Българските 
консултанти ще вършат ос-
новната част от работата по 
изготвянето и управлението 
на проектите, но сега те ще 
бъдат и подизпълнители за 
“жълти стотинки” на тези 
уж знаменити консултанти 
от Световната банка. 

На практика усвояването 
на еврофондовете е един 
от ключовите моменти, ко-
ито може да подпомогнат 
излизането на България от 
кризата. Особено след ка-
то държавата не разполага 
с финансови средства за 
големи инвестиционни и 
капиталови разходи.

Йосиф аврамов
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През следващата седмица 
ще бъдат обявени три нови 
конкурса, свързани с иници-
ативата JEREMIE, чрез която 
се осигурява рисково финан-
сиране и банкови гаранции 
за малки и средни предпри-
ятия. Това съобщи Жулиета 
Хубенова, зам.-председател 
на Инвестиционния борд 
на JEREMIE и съветник по 
европейски програми в Ми-
нистерството на икономика-
та, енергетиката и туризма 
(МИЕТ).

Инициативата се реализи-
ра по линия на Оперативна 
програма „Конкурентоспо-
собност” (ОПК) и по нея са 
предвидени 199 млн. EUR. 
Бизнесът обаче ще може 
реално да получи финан-
сиране по JEREMIE едва 
през лятото или есента на 
следващата година - близо 
5 години след старта на ев-
ропрограмата и две години 
преди края й.

Зелена светлина  
за милиони евро
След като в началото на 
ноември приключи първи-
ят етап от конкурса за из-
бор на фонд мениджър по 
JEREMIE, сега предстои да 
бъде даден старт и на след-
ващите два. Те са свързани 
с избора на мениджъри за 
фондовете, които ще фи-
нансират малки компании в 
процес на развитие (growth 
equity fund) и мецанин фон-
да (mezzanine fund), който е 
смесен инструмент между 
дялови инвестиции и заеми. 
Те са с капитал от по 60 млн. 
EUR, като половината от 
сумата е осигурена за сметка 
на инициативата JEREMIE, 
а останалата трябва да бъде 
предоставена от фондовете 
кандидати.

Пак през следващата сед-
мица ще бъде обявен и кон-
курсът, свързан с гаранцион-
ния фонд по инициативата. 
Този конкурс вече е насочен 
към банките, а не към фон-
довете за рисково финан-
сиране. Капиталът, който е 
предвиден по него, възлиза 
на 74 млн. EUR. Идеята е в 
сегашните условия на кри-
за, когато банките трудно 
отпускат заеми, да им бъдат 
предоставени гаранции, за 
да се създадат по-сигурни 
условия за тях, а по този 

До седмица тръгват три 
нови конкурса по JEREMIE

Законодателство 
Дискусия за  
финансовите  
корекции по  
европрограмите 
Централното координаци-
онно звено за Структурните 
инструменти на ЕС стар-
тира публична дискусия 
във връзка с промените в 
методологията за определя-

не на финансови корекции 
на разходите по европрог-
рамите. Методологията бе 
приета с Постановление  
N 134 на Министерския 
съвет от 2010 г.  Всички 
желаещи да участват в дис-
кусията могат да изпра-
тят своите предложения за 
допълнения и промени в 
постановлението на е-mail: 
eufunds-public@government.
bg до 15 ноември 2010 г. 

европари

Едва след година обаче фирмите ще имат достъп до дългоочакваното  
рисково финансиране за 199 млн. EUR

инвестиционният 
борд, който отговаря 
за JEREMIE, се състои от 
трима представители на 
МиеТ и двама – на евро-
пейския инвестиционен 
фонд
Снимки Емилия коСтадинова

▶

12
▶ консорциума са канди-
датствали при първа-
та обява за мениджър 
на фонда за финансиране 
на стартиращи компа-
нии по инициативата 
JEREMIE

Накратко
Какво е 
JEREMIE?    

инициативата JEREMIE 
е разработена от Евро-
пейската комисия и Евро-
пейския инвестиционен 
фонд и цели да подобри 
достъпа на малките 
и средните предприя-
тия (мСП) до финансови 
ресурси.

За прилагането й се 
създава холдингов фонд, 
който е с ресурс от 199 
млн. EUR, а впоследствие 
се учредяват и подфондо-
ве, които играят ролята 

▶

▶

на посредници и чрез тях 
фирмите получават рис-
ков капитал, гаранции, 
микрокредити и т. н.

Холдинговият фонд е 
револвиращ, т. е. при 
изхода си от инвестиция-
та финансовите по- 
средници връщат обра-
тно във фонда средства-
та, които впоследствие 
отново използват за по-
нататъшни инвестиции, 
свързани с мСП.

Парите от фонда може 
да се използват до 2015 г. 
Сумите, които не са „пре-
въртени” през финансови 
посредници, се връщат 
обратно на ЕС.

▶

▶

начин и кредитирането на 
малки и средни фирми да се 
„отпуши”. Изчисленията на 
МИЕТ показват, че сумата 
от 74 млн. EUR ще доведе 
до отпускането на кредити 
от 370 млн. EUR. Те ще бъдат 
предоставяни на фирми, кои-
то имат потенциал за растеж, 
но нямат какво да заложат, 
за да получат банково фи-
нансиране.

Какво се случи досега
През юли беше създаден 
холдинговият фонд по 
JEREMIE, който отговаря за 
управлението на средствата 
по инициативата от името 
и за сметка на българското 
правителство. Бяха преве-
дени и сертифицирани 199 
млн. EUR, с което процен-
тът на усвояване на субси-
диите по европрограмата 
се увеличи значително, но 
само статистически, не и 
реално. В началото на но-
ември приключи първият 
етап от конкурса за избор 
на мениджър на фонда за 
стартиращи малки компании 
(venture capital). Фондът е с 
капитал от 30 млн. EUR, от 
които 21 млн. EUR са по ли-
ния на JEREMIE. Документи 
са подали общо 12 консор-
циума, показва справка от  
МИЕТ. С това очакванията 
на експерти и консултанти, 
че тъй като финансирането 
на стартиращи фирми е пре-

Прогнозата ми е, че през лятото 
или най-късно наесен вече ще 
има и фирма, която да е получила 

субсидии по инициативата

- началото на април ще 
бъде избран първият фонд 
мениджър. Той може да 
започне веднага да търси 
подходящата стартираща 
компания, която да фи-
нансира. 

От практиката знам, че 
са нужни минимум 3 до 6 
месеца, за да се направи из-
борът. С други думи, прог-
нозата ми е, че през лятото 
или най-късно наесен вече 
ще има и фирма, която да 
е получила субсидии по 
инициативата”, коментира 
Хубенова.   

Същата процедура ще се 
проведе и по отношение на 

останалите два фонда за 
рискови инвестиции, т. е. 
резултатите по тях трябва 
да се движат с около два 
месеца закъснение.

А всъщност в началото на 
годината представителите 
на държавните институ-
ции очакваха и обещаваха, 
че към настоящия момент 
вече ще има компании, ко-
ито реално да са получили 
дялови инвестиции. А на 
практика, докато това се 
случи, нищо чудно кризата 
да е отминала и микрофир-
мите сами да са намерили 
финансиране.

Дарина Черкезова

▶Жулиета Хубенова, 
зам.-председател на инвестиционния борд на JEREMIE и съветник по евро-

пейски програми в миЕт

215
▶ служители на газова 
компания „овергаз“ са 
завършили обучение за 
повишаване на профе-
сионалната си квалифи-
кация по европроект на 
дружеството  
за 158 хил. лв.

калено рисково, едва ли ще 
има кандидати, не се опра-
вдаха. „Това е много добър 
резултат. В другите страни, 
в които се е реализирала 
инициативата JEREMIE, ин-
тересът беше значително по-
слаб”, коментира Жулиета 
Хубенова.

Кога парите  
ще стигнат  
предназначението си
Оттук нататък предстои 

до края на годината Евро-
пейският инвестиционен 
фонд (ЕИФ) да оцени дали 
12-те кандидата отговарят 
на критериите и визията 
за работа на фонда. След-
ва период от около три 
месеца, в който ще бъдат 
провеждани разговори с 
представителите на кон-
сорциумите и ако се нала-
га, от тях ще бъде искана 
допълнителна информа-
ция. „Към края на март 
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Пътят към конкурентоспособността  
е постлан с добри намерения

Положителните  
резултати и подобре-
нията по европрогра-
мата за бизнеса през 
изминаващата 2010 г. 
са мираж 
През последната една годи-
на по Оперативна програма 
„Конкурентоспособност” 
(ОПК) се случиха няколко 
на пръв поглед добри неща 
- отчетен бе най-високият 
процент на усвояемост на 
средства, бяха обявени нови 
процедури за бенефициенти-
те, кандидатстването бе об-
лекчено. Тези „постижения” 
обаче са по-скоро миражи. 
Представителите на бизнеса 
са наясно, че по-високият 
процент на усвояемост се 
дължи на прехвърлянето 
на 199 млн. EUR към Ев-
ропейския инвестиционен 
фонд във връзка с немного 
популярната инициатива 
JEREMIE, а реално пари до 
фирмите не стигнаха. Сред 
новообявените процедури 
пък имаше такива, които 
никак не бяха атрактивни, 
а по тези, към които имаше 
наплив на проекти, правила-
та се променяха дори и със 
задна дата. А „облекчените” 
административни процеду-
ри се оказаха в най-добрия 
случай излишни. Къде сбър-
кахме?

Колкото повече,  
толкова повече
През 2010 г. по ОПК започ-
наха да се отварят схема 
след схема в допълнение 
към тези, които вече се на-
мират в изпълнение и дори 
приключват. Голямото ко-
личество обаче не доведе 
до качество по отношение 
на тяхното съдържание и 
реализация.

▶ иновациите
В момента има поне две 
схеми, към които интересът 
е слаб - за технологични 
паркове и за комерсиали-
зация на иновациите. Вече 
четвърта година „брадяс-
ват” и стартиращите ино-
вативни предприятия. Те 
се оценяват с такова темпо, 
че когато излязат резултати, 
въпросните предприятия 
не са нито стартиращи, ни-
то иновативни. Особено 
„ключов” е критерият, спо-
ред който предприятието 
се счита за иновативно, ако 

- „е регистрирано до 3 ме-
сеца преди кандидатства-
нето”. Ако е регистрирано 
4 месеца по-рано - не е 
иновативно. А ако чака една 
година в оценка? Друго ин-
тересно правило по схемата 
е, че трябва да се съберат 10 
проекта, за да се проведе 
оценка. Ако има 9 проекта и 
10-и не дойде - въпросната 
иновация може да чака и 
три години някой да бла-
говоли да подаде десети 
проект.

Все по-безумно става твър-
дението, че стимулираме 
иновациите, когато нерядко 
100% от предложенията се 
отхвърлят на етап админи-
стративна проверка, т.е. са-
мите иновации не се четат и 
не се оценяват. А би следвало 
първо да се оценява именно 
иновацията и после бенефи-
циентът да се подпомага да 
окомплектова проекта си и 
да го изпълнява.

▶ Клъстърите
От тази година насърчаваме 
и развитието на клъстърите. 
Само че ако клъстър иска да 
получи инвестиционна под-
крепа, той трябва да има не 
по-малко от 20 члена, един 
от които задължително да 
бъде обучаваща организа-
ция. Тоест създава се впе-
чатлението, че не е посоче-
но изискване единствено за 
името на клъстъра и адреса, 
на който той трябва да се на-
мира. Ако не се искат пък па-
ри за инвестиции, членовете 
на клъстъра трябва да бъдат 
поне седем. Ако някъде има 
клъстър с шест члена, да си 
знае, че не става. 

За втори път през 2010 г. 
беше пусната и схемата за 
големи предприятия. Но 

се оказа, че те трябва да 
доказват иновативност на 
световно ниво във връзка с 
технологичната си модер-
низация. Сякаш в програ-
мата няма цял приоритет 
на тема иновации. А ако 
се чудите как се доказва 
иновативността, отговорът 
е прост - с писмо от бран-
шова организация. Тоест 
поставя се абсурдно изис-
кване, което впоследствие 
се проверява по също тол-
кова абсурден начин.

▶ Затруднените
В духа на световната фи-
нансова криза беше пусната 
и схема за предприятия в 
затруднение. В последния 
възможен момент. Хайде 
сега да видим - кое е то-
ва предприятие, което ще 
пише проект и ще го съ-
финансира, за да получи 
консултации, чрез които да 
излезе от сериозната криза, 
в която се намира? Странно 
е и как на базата на го-
дишни финансови отчети 
ще се разбере дали едно 
предприятие е изпаднало в 
затруднение след средата на 
2008 г., и то доказвайки, че е 
загубило регистрирания си 
капитал (най-често 5 хил. 
лв.). Да не говорим за дру-
гата хипотеза - допустимият 
кандидат трябва да отговаря 
на условията за обявяване в 
несъстоятелност, но срещу 

избират един друг. 
Въвеждането на правилото 

за сконтиране на гранта (т.е. 
намаляване на гранта, кога-
то се изплаща за повече от 
година) не беше разяснено 
и обосновано по никакъв 
начин, включително и на 
информационните дни. И 
още по-объркващо - най-
неочаквано правилото за 
сконтиране изчезна. Напра-
ви се корекция в движение 
и тя влезе в сила за всички 
схеми - за вече затворените, 
за текущите и за постоянно 
отворените. Така и не се раз-
бра, какво ще стане с тези, 
които вече са си сконтирали 
гранта, както и кой на кого 
ще сконтира в бъдеще. 

Появиха се и нови прави-
ла, които се въведоха пак 
със задна дата и спрямо 
дори изпълнени проекти. 
Пример е решението от 
началото на септември, с 
което фирмите бяха задъл-
жени да доказват своята 
грижа на добър стопанин, 
като представят минимум 
3 оферти за извършените 
от тях поръчки при поло-
жение, че са имали право да 
договарят директно. Ако за 
стартиращите проекти това 
не е чак толкова фатално, 
за тези, които вече дори 
бяха приключени, новото 
изискване ги изправи пред 
риска да не получат призна-
ване на разходите си. Пак с 

Визитка
Кой е Мартин 
Петков
▶ Мартин Петков е завър-
шил право в СУ „Св. Кли-
мент Охридски”.
Работи в сферата на упра-
вление на средства от ЕС 
от 2003 г. Бил е експерт 
в Министерството на 
труда и социалната поли-
тика и Министерството 
на икономиката - в звена-
та, ангажирани с предос-
тавяне на безвъзмездна 

помощ по програма ФАР. 
Бил е част от екипа на HVB 
Bank отново в сферата 
на европейското финан-
сиране. 
▶ От началото на 2007 г. 
работи като консултант 
основно в областите, 
свързани с предоставяне 
на безвъзмездна помощ, 
институционално укреп-
ване, обществени поръч-
ки, международни тръж-
ни процедури и държавни 
помощи. 
▶ Лектор е в Американския 
университет в България.

Преглед
европрограми

И тази година 
старият 

проблем с липсата 
на ефективна 
комуникация 
с държавните 
служители, които 
отговарят за ОПК, 
остана без решение

▶ 2010 г. е към края си и обикновено по това време се 
правят равносметки за всичко свършено или несвър-
шено през годината. Това е и формалният повод в. 
„Пари” да публикува в следващите няколко броя пре-
глед на програмите, финансирани със средства от 
европейските фондове. Целта е да бъдат откроени 
добрите практики и промени, но и недостатъците 
и липсата на напредък, така че в края на следващата 
година резултатите да бъдат по-добри. Анализите 
ще бъдат подготвени от консултанти и експерти в 
съответната област. Първата тема е Оперативна 
програма „Конкурентоспособност”. 
Следващата седмица очаквайте преглед на „Програ-
мата за развитие на селските райони”.

оглед на опростяването сега 
на кандидатите се изисква и 
копие от книгата на акцио-
нерите. Това се прави, за да 
се преценява размерът на 
предприятието. Само че за 
размера на предприятието 
се попълва изрична декла-
рация, за верността на която 
кандидатът носи отговор-
ност. А този, който е измис-
лил изискването, вероятно 
никога през живота си не е 
виждал истинска книга на 
акционерите - в мащаб А3 и 
в обем неколкостотин стра-
ници. Друг е въпросът, че от 
книгата на акционерите се 
добива само частична ин-
формация за собствениците 
на предприятието, а не и за 
дяловете на същото в други 
фирми, нито пък за техния 
мащаб.

Дори най-положителната 
промяна към момента - въз-
можността да се изискват 
липсващи документи на кан-
дидатите, успя да прояви 
отрицателната си страна. На 
фирмите се изпращат ла-
конични писма, като явно 
се разчита на ясновидските 
способности на кандидати-
те. Например: Декларацията 
ви е некоректно попълнена, 
моля, представете коректно 
попълнена декларация. Пис-
мата са анонимни и няма кого 
да попиташ какво точно са 
имали предвид авторите им.

Тука има, тука няма
През тази година беше обяве-
на поръчка за консултантски 
услуги, свързани с ОПК на 
стойност 2.2. млн. лв. Всъщ-
ност ако трябва да сме съвсем 
точни, поръчката бе обявена, 
спряна, разделена, пусната 
отново и накрая прекратена. 
Оказа се, че както първона-
чално администрацията е 
имала нужда от консултант-
ска помощ за 2 млн. лв., така 
в периода на оценката на 
офертите необходимостта 
от тази помощ изведнъж е 
отпаднала. В същото вре-
ме немалко консултанти са 
включени в работни групи 
към управляващия орган на 
програмата. Това поставя 
поне два въпроса: има ли 
конфликт на интереси и защо 
професионални консултанти 
работят безплатно. 

Няма време
Има какво да се критикува 
в работата по ОПК през из-
миналата година. Забележ-
ките и коментарите обаче 
не трябва да се приемат като 
персонална критика, а като 
констатации за проблеми, 
които е добре да бъдат пре-
махнати. Все пак вече ми-
наха 4 години от старта на 
програмата и досега нещата 
вече трябваше да бъдат по-
подредени. И е крайно време 
не само да се пускат схеми, 
да се оценяват проекти и 
да се отчита усвояемост, а 
да се помисли по основния 
въпрос - очакваме ли ефект 
от похарчените пари, или 
просто ги изливаме като вода 
в пясък.

Мартин петков, 
управител на консултантска 
компания „Консулто България”

него да не е започната така-
ва процедура.

 
от просто  
по-просто
И тази година старият про-
блем с липсата на ефективна 
комуникация с държавните 
служители, които отговарят 
за ОПК, остана без реше-
ние. От файловете с публи-
кувани отговори се вижда, 
че 15-дневният срок за об-
ратна връзка не се спазва. 
На информационните дни 
информиращите са отгова-
ряли: Не съм компетентен да 
отговоря на въпроса, или пък 
са давали повече от странни 
отговори.

Въведе се възможност бе-
нефициентите да покриват 
разходите си за консултан-
ти по проекта с евросубси-
диите. На практика обаче 
бенефициентът или самият 
консултант си правят фик-
тивна процедура, с която се 

 Фирмите бяха неприятно изненадани, когато преди няколко месеца бяха 
променени правилата за отчитане на разходите по проектите им 

СниМКи ЕМиЛия КОСТАдинОвА

▶
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До немного отдавна мнози-
на смятаха, че хартията ка-
то средство за съхранение 
на информация ще изчез-
не. Битуваха футуристични 
идеи, че в бъдещето всички 
ще четем единствено от 
компютърен екран, а хар-
тиените книги и документи 
ще се превърнат в музейни 
експонати или пък ще са 
любопитни предмети без 
приложение в съвременния 
свят, имащи единствено ко-
лекционерска стойност.

Борба за територия
Сега, когато вече “живеем в 
бъдещето”, така да се каже, 
става ясно, че тези очаква-
ния едва ли ще се сбъднат 
в скоро време. Действител-
но сега получаваме голяма 
част от информацията си 
през компютъра, а успехът 
на преносими устройства 
като таблетите иззема все 
повече от територията, ня-
кога запазена единствено 
за хартията. Най-успеш-
ният проект в тази област 
- таблетът iPad на Apple, 
дори вече замества част 
от книгите в някои учебни 
заведения на Запад или обе-
мистите тефтери в болници 
например. Но, изглежда, и 
самата територия се е уве-
личила, защото употребата 
на хартия като носител е 
по-голяма отвсякога.

Бързо, лесно, 
достъпно
Разбира се, в днешния 
бързо развиващ се свят се 
налага дори хартията да 
се променя. Достъпът до 
хартиени носители трябва 
да стане по-бърз, по-ев-
тин и най-вече по-лесен. 
Никой не разбира това по-
добре от компаниите, които 
произвеждат принтиращи 
устройства. Сега, когато 
потребителите разполагат с 
десетки канали за трансфер 
на информация, окабеля-
ването на цял офис само с 
цел свързване на принтери 
е дотолкова нецелесъобраз-
но, че много фирми могат 
изобщо да прескочат тази 
стъпка. Ето защо ставаме 

Новият живот на хартията

Миникомпютри
Смъртта на 
нетбуковете 
е преувеличена
Нов доклад на анализа-
торите от IDC показва, че 
пазарът на ултрапреноси-
мите персонални компю-
три ще продължи да расте, 
макар и с по-бавни темпове. 
Въпреки че минилаптопите 

понесоха удар след поява-
та на медийни таблети като 
iPad на Apple или Samsung 
Galaxy Tab, раната едва ли 
ще се окаже смъртоносна. 
Предвижданията на IDC са 
продажбите на нетбукове 
за тази година да достиг-
нат 38.7 млн. броя, или с 
10.3% повече в сравнение 
с 2009 г. Средният годишен 
ръст за следващите чети-
ри години обаче ще спадне 

до 4.3% и продажбите на 
този тип устройства ще дос-
тигнат връхната си точка 
от 42.4 млн. единици през 
2014 г. ЦИЕ са два от паза-
рите, които имат най-голям 
потенциал за нетбуковете. 
Водещите производители 
на минилаптопи продъл-
жават да бъдат Acer и Asus, 
като техният общ пазарен 
дял в световен мащаб през 
2009 г. е бил 42.6%.

Онлайн достъпът до принтери става все по-лесен, а тези 
устройства намират приложение и извън офисите

5
▶ процента увеличение 
на пазара за 2010 г. спрямо 
2009 г.

Повечето 
хора са свик-
нали да четат 

не от екран, а на 
хартия

Елена Дречева,
регионален мениджър, “Коника 
Минолта България”

БизнЕс 
тЕхнологии

Средният и висок клас 
многофункционални 
устройства “Коника Ми-
нолта” имат възможност 
за уеббраузър на дисплея 
си, което позволява на по-
требителите да принтират 
директно от интернет, да 
даунлоудват файлове, да ги 
разглеждат и да принтират 
цели документи или части 
от тях.

Идеята за безхартиения 
офис остана без реализа-
ция. С навлизането на ин-
тернет печатът се увеличи, 
което показва, че повечето 
хора са свикнали да четат 
не от екран, а на хартия. 
Мисля, че тази практика 
ще се промени, но това в 
България ще стане след ми-
нимум три-четири години. 
В ежедневието си бизнес 
потребителите благода-
рение на интернет полу-
чават много информация, 
която невинаги успяват да 

Идеята за безхартиения 
офис не се реализира

обработят на момента. В 
тази връзка разпечатват, 
за да обърнат внимание на 
тази информация по-късно 
в зависимост от приорите-
тите си.

Пазарът на печатащи 
устройства се промени 
много през последните две 
години и особено през 2010 

г. Потребителите обръщат 
повече внимание на общата 
себестойност на притежа-
ние, на следпродажбената 
дейност и добавената 
стойност в нея, а не само на 
покупната цена на устрой-
ството, както бе преди това. 
Докато през 2007-2008 г. 
идеята за аутсорсинг на 
печата вътре в компанията 
бе табу, сега компаниите 
са замислиха и проверяват 
такива възможности, които 
им спестяват средства, 
време, не изискват пър-
воначална инвестиция и 
повишават продуктивнос-
тта им.

През 2010 спрямо 2009 г. 
очакваме ръст на много-
функционалните лазерни 
устройства от около 5%. 
Най-добре развиващият се 
пазарен сегмент са лазер-
ните многофункционални 
устройства А4/А3 с акцент 
в цветния печат.

възможности за отпечатва-
не на албуми, календари, 
картички и други проекти 
чрез услугата Creative Park. 
Предложението на НР Photo 
Creations предлага сходни 
възможности, например оп-
цията да отпечатате книжка 
за оцветяване на детето си. 
Повечето компании, зало-
жили на интернет свърза-
ните принтери, поддържат 
и обширни онлайн галерии с 
допълнителни приложения.

Пазарни сили
Тези усилия очевидно 
повлияват позитивно на 
пазара, тъй като всички 
фирми предвиждат ръст 
на многофункционалните 
си устройства с около 5%. 
Причината за този ръст мо-
же да се търси основно във 
възстановеното желание на 
обикновените потребители 
да харчат за техника, тъй 
като държавните фирми 
на практика са прекратили 
закупуването на нови ус-
тройства. Увеличеният дял 
на потребителския пазар 
спрямо държавния и корпо-
ративния обяснява включ-
ването на приложенията за 
домашно забавление.

Пламен Димитров

свидетели на все по-инте-
ресни решения от страна на 
големите производители на 
печатащи устройства, които 
ни позволяват да комуники-
раме с принтера си посред-
ством интернет, а отскоро и 
чрез “облака”.

Печатане по пощата
Доскоро свързването с от-
далечен принтер беше тру-
доемка задача, изискваща 
намесата на специалист. 
За създаването на връзката 
потребителски компютър 
- принтер се изискваха раз-
лични кабели, драйвери и 
други специфични софтуер 
и хардуер - все неща, за 
които обикновеният полз-
вател няма нито време, нито 
желание да разбира. Сега 
обаче навлизаме в ерата на 
“облака” - работа с отдале-
чени компютърни ресурси 
с минимални изисквания за 
техническа компетентност 
от страна на потребителя. 
Наскоро HP представиха 
серия принтери, които мо-
гат да печатат всичко, което 
им изпратите по e-mail. Не 
става въпрос единствено 
за самото писмо като текст, 
а за всичко - ако изпрати-
те снимка, принтерът ще 
използва фотохартия (ако 
такава е налична, разбира 
се), а текстовите документи 
се отпечатват на обикно-
вена хартия, в същия вид, 
в който сте ги получили 
електронно. Всеки принтер 
има собствен e-mail адрес и 
можете да му дадете зада-
ча през всяко устройство, 
способно на този тип ко-
муникация - настолен ком-
пютър, лаптоп или дори 
смартфон.

извън офиса
Технологията на облачното 
принтиране намира прило-
жение и извън бизнес сре-
дите. На практика всички 
компании в този сектор се 
опитват да превърнат печа-
тащите устройства не прос-
то в инструмент за офиса, а 
и в средство за забавление 
в домашни условия. Canon 
например отдавна предлагат 

300
▶ млн. тона хартия 
се произвеждат всяка 
година
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България доказа, че е способна да 
предложи отлични IT специалисти
Страната ви 
има добър запас 
от технически 
квалифицирани хора

господин Ролман, как 
определяте пазара на 
труда в IT сектора в 
българия? трудно ли е да 
намерите подходящи 
кадри и ако да, каква е 
причината за това?

- През последните 5 го-
дини България доказа, че 
е способна да предложи 
отлични IT специалисти. 
Сред младите хора има 
силен интерес към дъл-
госрочно технологично 
обучение в сферата на IT 
и инженерството. Затова 
и много младежи се съ-
средоточават да избират 
образование, обучение 
и професионално серти-
фициране именно в тази 
област. 

Този факт заедно със 
стабилната политическа 
и икономическа среда пра-
ви България много добро 
място за развиване на IT 
услуги. Статистическите 
данни от последните 10 
години показват слабо на-
маляване на процента сту-
денти, които са завършили 
информатика или техни-
чески науки, от всички 
останали. 

През 2000-2001 г. техни-
ят дял е бил 18.6%, рекор-
дът от 20.1% е достигнат 
през 2001-2002 и впослед-
ствие техният дял нама-
лява през годините, за да 
достигне най-ниското си 
ниво през 2009-2010 г. 
Въпреки това като абсо-
лютна стойност броят на 
завършилите през годи-
ните достигна връх през 
2008-2009 г.

Как смятате да за-
пълните обявените 
2000 свободни позиции? 

▶

▶

търсите само опитни 
инженери или ще пред-
лагате възможности за 
обучение?

- НР увеличава бизнеса 
си в България през по-
следните години, наемай-
ки хора, които имат раз-
личен опит в IT сферата 
- от студенти до инже-
нери експерти. Това ще 
продължи да бъде нашата 
стратегия за разрастване. 
България има добър запас 
от технически квалифици-
рани хора (16.6% от завър-
шилите бакалавърска или 
магистърска степен през 
2009-2010 г. имат диплома 
по информатика или тех-
нически науки). 

Планираме да работим 
отблизо с три български 
университета по общо-
образователни програми. 
Също така ще инвестира-
ме в програма за специа-
лизация, която ще позволи 
на студенти да навлязат в 
света на НР и интензивно 

Интервю Лудгер Ролман, вицепрезидент на HP Enterprise Services

Визитка
Кой е Лудгер 
Ролман     

 Лудгер Ролман се 
присъединява към НР 
през 1986 г. Назначен 
е за бизнес анализа-
тор в поделението 
на компанията в Гер-
мания. 

От 1989 до 1997 г. 
работи като админи-
стративен мениджър 
на клиентската под-
дръжка и хардуерни-
те услуги. 

През 1997 г. Ролман 
става оперативен 
мениджър на отдела 
за продуктова под-
дръжка. 

По това време 
отговаря за тран-
сформирането на 
организацията от 
ориентирана към Гер-
мания в ориентирана 
към региона. 

Той е бил вицепрези-
дент на клиентската 
поддръжката за реги-
она на Европа, Близ-
кия изток и Африка. 

Успешно е завършил 
сливането на опера-
циите за доставки на 
HP и Compaq. 

Става вицепрези-
дент на ITO Delivery 
Operations отдела 
през май 2009 г. 

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

НР 
България 

се превръща във 
все по-популярна 
работна 
дестинация за 
българи, които 
са работили в 
чужбина, и за 
чуждестранни  
IT специалисти 
от ЕС

да изучават местните па-
зарни технологии. Друг 
значим фактор, който 
трябва да се отбележи, е, 
че НР България се превръ-
ща във все по-популярна 
работна дестинация за 
българи в чужбина и за 
чуждестранни IT специ-
алисти, идващи от други 
страни от ЕС. В допълне-
ние тези 2000 служители 

ще бъдат зачислени към 
нови услуги, които плани-
раме да започнем в Бълга-
рия, например мрежовата 
поддръжка.

Ще задълбочите ли на-
стоящите си партньор-
ства с университети 
и ще добавите ли нови 
към групата, с която 
работите?

▶

- Да, ние сме в процес на 
обновяване на партньор-
ствата си с университети. 
Както споменах и преди, 
това е много важна част 
от нашите планове за рас-
теж. Следващата стъпка 
в работата ни ще бъде да 
увеличим броя на уни-
верситетите, с които си 
партнираме.

с какво ще се занима-
ват тези 2000 души, 
които смятате да 
наемете? Всички ли ще 
са фокусирани върху 
техническа поддръжка, 
или ще се занимават и с 
производство?

- Към настоящия мо-
мент НР цели да увеличи 
служителите си, които се 
занимават с услуги. Бъл-
гария е част от Best Shore 
Model - моделът за гло-
бално доставяне на услуги 
на НР. 

HP Enterprise Services 
разширява своя Best 
Shore, като определи шест 
държави като центрове 
за глобална доставка. 
България е една от тези 
шест страни, останалите 
центрове са Китай, Коста 
Рика, Индия, Малайзия и 
Филипините. 

Тези локации ще опери-
рат в различни държави 
в зависимост от часовите 
зони и  служителите в тези 
страни ще предоставят 
услуги с възможности за 

▶

надграждане на клиенти 
по целия свят. Тези цен-
трове също така ще пред-
лагат различни възмож-
ности във всеки регион, 
включително приложения, 
инфраструктурни техно-
логии и услуги за аутсор-
синг на бизнес процеси. 
Те ще се разрастват, за да 
отговорят на постоянно 
увеличаващото се клиент-
ско търсене.

Кога очаквате в бъл-
гария служителите да 
достигнат 5000?

- НР не оповестява броя 
на служителите си на 
регионално ниво или по 
държави. Дори в момента 
провеждаме интервюта с 
кандидати за различните 
позиции и процесът на 
назначаване на нови кадри 
в Центъра продължава във 
времето.

Ще продължите ли да 
наемате хора през други 
юридически лица, или 
планирате да консоли-
дирате всички служите-
ли в рамките на нР?

- Ще продължим да из-
ползваме подизпълнители 
за някои от услугите си. 
Нашата стратегия за слу-
жителите ни е смесица 
от НР и изпълнители и се 
основава на постигането 
на най-добрите бизнес ре-
зултати.

Пламен Димитров

▶

▶

СНимкА мАРиНА АНГЕЛОвА
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Лесно е да се загубиш в 72 
заглавия. Това е броят на 
филмите, които включва 
селекцията на тазгодиш-
ното издание на фестивала 
“Киномания”, който започ-
ва утре (12 ноември).

Трудно е да решиш обаче 
кое точно да гледаш, като 
нямаш време дори за 5. За 
да помогнем на избора ви, 
поразпитахме. Разговарях-
ме и със селекционера на 
филмите Владимир Три-
фонов.

не изпускайте
Двете големи имена, които 
се открояват на пръв поглед 
в програмата, са Уди Алън 
и Клинт Истууд.

В “Непобедим” Истууд 
разказва историята на Нел-
сън Мандела, като в глав-
ната роля е носителят на 
“Оскар” Морган Фрийман. 
Според Трифонов обаче 
образът на Мандела едва 
ли е толкова реалистичен, 
колкото ако беше персонаж 
в южноафрикански филм.

“Животът е нещастна 
движеща се сянка, история, 
разказана от луд, с много 
шум и бяс, в която няма кап-
ка смисъл.” С този цитат от 
“Макбет” започва филмът 
на Уди Алън “Ще срещнеш 
висок тъмнокос непознат” 
и думите на Шекспир пре-
дават добре атмосферата 
на филма. Въпреки че ре-
жисьорът изследва темата 
за човешките взаимоот-
ношения за пореден път, 
критиката приема филма 
положително. “Подходът на 
Уди Алън е все така свеж, 
както ако засягаше тази 
тема за пръв път”, споделя 
Владимир Трифонов.

малко анимация
Друга препоръка на Три-
фонов е “Фантастичният 
мистър Фокс”, с който 
Уес Андерсън дебютира с 
анимация. Ако името Уес 
Андерсън не ви говори ни-
що - това е един от онези 
режисьори, които правят 
необичайни, впечатлява-
щи филми, предизвикващи 
множество дискусии. “Само 
щур майстор като Роалд Дал 
може да провокира такива 
идеи у ексцентрично свобо-
ден творец от класата на Уес 
Андерсън”, коментира Три-
фонов. Филмът е озвучен 

Какво да гледаме тази 
есен на “Киномания” 

Селекция на селекцията

от Джордж Клуни, Мерил 
Стрийп и Бил Мъри, което 
според селекционера на фи-
лмите придава усещане за 
“дръзка черна сатира на ръ-
ба на непочтителността”.

Скорсезе и Куросава
Мартин Скорсезе пък иг-
рае Ван Гог в “Сънища” 
на Акира Куросава. Звучи 
фантастично, но е съвсем 
реално и може да бъде ви-
дяно на есенния празник на 
филмите. Филми на япон-
ския режисьор залягат в 
програмата по случай 100 
години от рождението му. 

“Всеки от трите филма 
на Куросава - и “Кагемуша: 
сянката на воина”, и екра-
низацията по “Крал Лир” 
- “Размирие”, и “Сънища”, 
са несравнимо по своята из-
тънченост и епичен размах 
изживяване, което може да 
се случи само в кинозала-
та”, отбелязва Трифонов. 

За по-камерна 
аудитория
Ако все пак искате да види-
те нещо не толкова касово и 
популярно, можете да гле-
дате отличения с награда за 
режисура във Венеция “Же-
ни без мъже” на иранската 
визуална артистка Ширин 
Нешат. “Това е арткино от 
висока проба, заснето из-
ключително изкусно”, ко-
ментира селекционерът на 
фестивала.

“Може би мнозина ще 
бъдат изненадани как тол-
кова шокиращ филм като 
филипинския “Екзекуци-
ята” е бил награден за ре-
жисура в Кан”, продължава 
Трифонов. Друг необичаен 
филм е испанският “Аз съ-
що”, разказващ за любовта 
между младеж, болен от 
синдрома на Даун, и жена 
със склонност към кратки 
връзки.

За по-камерна аудито-
рия е предназначен и ки-
номанският “Адът” на 
Анри-Жорж Клузо. “Със 
сигурност днешното поко-
ление зрители не знае кой 
е Анри-Жорж Клузо - отбе-
лязва Владимир Трифонов 
и допълва: Да, поколени-
ето, което помни филмите 
му с Ив Монтан и Брижит 
Бардо, вече рядко ходи на 
кино.”

Теодора мусева

“Ще срещнеш 
висок тъмен 
непознат”
САЩ - Испания, 2010, комедия/
драма, реж. Уди Алън 
оценка в IMDB*: 6.8/10
▶ Алфи (Антъни Хопкинс) се раз-
вежда и се жени за проститут-
ка. Дъщеря му (Наоми Уотс) 
се влюбва в шефа си (Антонио 
Бандерас), притежател на арт 
галерия.
▶ “Филмът е доста объркан и 
хаотичен, но не можем да се 
откъснем от тази лудост, ко-
ято Уди Алън ни предлага всеки 
път.” (AliAkbar01 в imdb.com)
21 ноември, 20.30 ч, 25 ноем-
ври, 20.45 ч, ндК - Зала 1
23 ноември, 21.30 ч, Euro 
Cinema
27 ноември, 21.00 ч, дом на 
киното

 
“Границите на 
контрола”

САЩ, 2009, драма/мистерия, 
реж. джим джармъш
оценка в IMDB: 6.2/10
▶ Мълчалив, самотен агент 
(Исаак де Банколе) е изпратен 
със смъртоносно поръчение в 
Испания, където се среща с ня-
колко мистериозни ексцентри-
ци (Тилда Суинтън, Джон Хърт, 
Гаел Гарсия Бернал)
▶ “Абсолютно визуално съ-
вършeнство. Гледането му на 
кино е безценно преживяване!” 
(movieman в cinefish.bg)
13 ноември, 19.00 ч, 19 ноември 
20.45, ндК - Зала 1
28 ноември, 21.00 ч, дом на 
киното 

“Екзекуцията”
Филипините - Франция, 
2009, драма, реж. брийанте 
мендоса 
оценка в IMDB: 6.9/10
▶ Млад мъж иска да спечели 

малко пари, за да се ожени 
за приятелката си. Приема 
работа за 2000 USD и скоро 
осъзнава, че задачата включва 
убийство на жена.
▶ “Преди да спечели награда 
за най-добра режисура в Кан, 
филмът беше заклеймен от 
критиците. Сега вече е ясно, че 
посланието на Мендоса трябва 
да бъде чуто високо и ясно: 
така звучи реалността днес” 
(jamesnicolay, Филипините, в 
imdb.com)
13 ноември, 19.30 ч, “одеон”
18 ноември, 21.30 ч, Euro 
Cinema
23 ноември, 20.45 ч, “Люмиер”

“Самотен мъж”

САЩ, 2009, драма, реж. Том 
Форд
оценка в IMDB: 7.6/10
▶ Професор по литература (Ко-
лин Фърт) не може да преодолее 
загубата на своя партньор и 
търси утешение при приятел-
ката си (Джулиан Мур), която е 
влюбена в него въпреки сексуал-
ната му ориентация.
▶ “Дебютът на Том Форд има 
моментален и остатъчен 
ефект. Веднага сме завладени 
от изяществото на образа 
- бистър, фин и леко отчужден. 
Остатъчният ефект е съвсем 
друга история. Лицето на Ко-
лин Фърт ще ви преследва. Не-
говата болка и дълбок период 
на размисъл имат силен, зара-
зителен ефект.” (annieetalain, 
Франция, в imdb.com)
14 ноември, 21.00 ч, дом на 
киното 
20 ноември, 18.30 ч, “Люмиер”
22 ноември, 18.30 ч, ндК - Зала 1  

“Илюзионистът”
Франция - великобритания, 
2010, анимация, реж. Силвен 
Шоме
оценка в IMDB: 7.8/10
▶ Френски илюзонист загубва 

работата си и заминава за 
Шотландия, където среща 
млада жена. Приключението им 
променя живота им завинаги.
▶ “Филмът може да обърка и 
отегчи тези, които търсят 
типичен холивудски наратив. 
Жалко, че детайлите на тази 
вълнуваща история ще бъдат 
пропуснати от толкова много 
хора.” (thisissubtitledmovies в 
imdb.com)
19 ноември, 18.30, дом на 
киното
22 ноември, 18.30 ч, “Люмиер”
24 ноември, 19.30 ч, “одеон”

“Фламенко, 
фламенко”
Испания, 2010, музикален, 
реж. Карлос Саура 
▶ Поглед върху историята и 
традициите на фламенкото в 
Испания
“Филмът е пир на движението 
и музиката.” (Dennis Harvey във 
variety.com)
20 ноември, 18.30 ч, 24 ноем-
ври, 20.45 ч, 26 ноември, 20.00 
ч, ндК - Зала 1
21 ноември, 19.00 ч, 25 ноем-
ври, 19.15 ч, 27 ноември, 16.15 ч, 
Euro Cinema 
28 ноември, 19.00 ч, дом на 
киното 

“Сънища”
САЩ - Япония, 1990, драма, 
реж. Акира Куросава
оценка в IMDB: 7.6/10
▶ Колекция от истории, 
създадени по реални сънища на 
Куросава
▶ “Кинематографията на “Съ-
нища” е поразителна. Филмът 
поставя акцент не на сюжета, 
а на Стила.” (EzyRyder, Лос 
Анджелис в imdb.com )
21 ноември, 20.30 ч, “Люмиер”
25 ноември, 18.45 ч, дом на 
киното
26 ноември, 19.30 ч, “одеон” 

“Фантастичният 
мистър Фокс”
САЩ, 2009, анимация , реж. 
Уес Андерсън
оценка в IMDB: 8.0/10
▶ Джордж Клуни, Мерил 
Стрийп, Бил Мъри и Уилям 

Дефо озвучават историята на 
семейство лисици.
▶ “Излязох от киното с огромна 
усмивка на лицето и имах жела-
ние да подскачам по тротоара 
на път към къщи.” (rosiblonde, 
Великобритания за imdb.com)
17 ноември, 19.45 ч, Euro 
Cinema
20 ноември, 19.00 ч, “одеон”
21 ноември, 14.00 ч, дом на 
киното
28 ноември, 16.30 ч, “Люмиер”

“Двама от новата 
вълна”

Франция, 2009, документа-
лен, реж. еманюел Лоран
оценка в IMDB: 7.1/10
▶ Документален филм за прия-
телството и отчуждението 
на Франсоа Трюфо и Жан-Люк 
Годар. “Вълната” е La Nouvelle 
Vague - филмовата революция, 
в която участват двамата 
режисьори.
▶ “За феновете на Годар и 
Трюфо филм за приятелство-
то между двамата звучи като 
манна небесна. Годар казва: 
“Всичко, което ви трябва в 
един филм, са пистолет и 
момиче”. Пистолетът в този 
филм липсва - най-добре да го 
бяха използвали, за да застре-
лят режисьора”. (Chris_Docker, 
Шотландия, в imdb.com)
14 ноември, 14.00 ч, “Люмиер”
15 ноември, 19.30 ч, “одеон” 
20 ноември, 14:00 ч, дом на 
киното

*Internet Movie Database (IMDB) е 
най-голямата онлайн база данни с 
информация за кино. Рейтингът 
на IMDb се формира от гласовете 
на потребителите на сайта.

Селекция

“Чико и Рита”
Испания - великобритания, 
2010, анимация, реж. Фернан-
до Труеба, Хавиер марискал и 
Тоно ерандо
оценка в IMDB: 7.1/10
▶ От Хавана до Ню Йорк, от 
Париж до Лас Вегас: любовта на 
двама необикновени музиканти 
в света на джаза през 50-те. 
▶ “Анимацията е пробуждаща и 
цветна; ако сте фен на джаза, 
ще се влюбите в този филм.” 
(corrosion-2, Обединени арабски 
емирства в imdb.com)
21 ноември, 21.00 ч, Euro Cinema
22 ноември, 21.00 ч, дом на 
киното
28 ноември, 20.30 ч, “Люмиер”

Люси Пънч е проститутката, за която се жени героят на Антъни Хопкинс в новия филм на Уди Алън▶
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